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ZDRŽATI BREZ TEKOČE IZGUBE
V zadnjih treh mesecih lan

skega leta smo v Železarni 
Ravne precej izboljšali poslov
ni rezultat, zato obstaja real
na možnost, da bo 4. kvartal 
'91 po zelo dolgem času prvo 
daljšo časovno obdobje brez 
tekoče izgube. Uspel nam je 
premik v strukturi prodaje, saj 
smo pod silo razmer relativ
no hitro uspeli zmanjšati pro
dajo v južne republike od oko
li 30 na samo 5 odst. Naspro
tno pa smo povečali izvoz za
dnji čas že nad 50 odst., med
tem ko gre preostalih 40 odst. 
odpreme na domači slovenski 
trg.

Kako velik vpliv ima na go
spodarjenje tečajna politika 
države, vidimo iz dveh prime- 
tov.

Ko je zadnji jugoslovanski 
predsednik vlade Markovič 
umetno držal nerealen tečaj 
dinarja, smo v Železarni Rav
ne samo z izvozom izgubili 
več, kot pa je znašala naša 
izguba. Ko pa je slovenska 
vlada hkrati z uvedbo tolarja 
določila realen tečaj, smo od 
septembra mršave realizacije 
200 milijonov din prišli oktob
ra že na 353 milijonov in 
novembra celo na 470 milijo
nov SLT, s tem pa tudi že iz 
tekoče izgube. Ker tudi za 1. 
kvartal '92 načrtujemo približ
no enak trend, bi to pomeni
lo, da bi bili sposobni naše 
poslovanje kar pol leta držati 
na ničli. To pa bi bil že lep ko
rak k sanaciji železarne in 
hkrati solidno izhodišče za po
govore z banko in lastnikom 
(državo) o nadaljnji usodi po
djetja.

Če namreč položimo karte 
na mizo, je stanje naslednje:

Železarna Ravne ima 25 mi
lijonov DEM dolgoročnih kre
ditov in okoli 10 milijonov 
DEM izgube v 9 mesecih 
1991. Če bi država prevzela 
70 odst. naših kreditov, 30 
odst. pa bi jih banka reprogra
mirala, bi obveznosti do naj

večjih domačih upnikov ver
jetno lahko uredili sami.

Ker še vedno potrebujemo 
pomoč države, daleč ni vzroka 
za kakršnokoli mogočnost, 
vendar pri takšnih pogajanjih 
čisto brez adutov le nismo.

-  Kot rečeno, upamo de
lati brez tekoče izgube.

-  Obrati predelave so ve
činoma sposobni preživeti že 
zdaj.

-  Na področju metalurgije 
se je livarstvo rešilo najhujše 
krize, tudi Kovačnica je na do
bri poti.

-  Zadnji meseci kažejo, 
da bi se v enem letu tudi 
Valjarna skupaj z Jeklarno us
posobila za preživetje.

Potrebovali bi torej še eno 
leto pomoči države; material
ne morda ne toliko kot lani, 
zato pa tem več politične. Ze
lo dobro bi razni nasprotniki 
železarstva v republiki pač 
morali premisliti, ali ne bi bilo 
dražje odpreti toliko novih de
lovnih mest, kolikor bi jih po
trebovali, če bi na Ravnah la
hkomiselno kakšno proizvod
njo ukinili, kakor pa, če bi oh
ranili čimveč starih -  sedanjih 
delovnih mest.

Ker nas še vedno čaka tudi 
rešitev 500-600 delavcev, ki 
so tehnološki viški, moramo 
ponovno povedati, da takšne
ga tempa, v kakršnem so zad
nji čas manjšale število zapo
slenih Slovenske železarne, 
doslej niso poznali ne v Angli
ji ne v Porurju, ko so reševa
li krizo v tamkajšnjem železar
stvu.

Izkušnja Porurja poleg tega 
še pravi, da so tam vse poli
tične strukture od strank in 
Cerkve do sindikatov skladno 
sprejele in ljudem razlagale 
dejstvo, da se bo brezposel
nost povečala in kako bodo 
krizo premagovali, medtem ko 
pri nas ni v tem smislu druž
benopolitična skupnost nare
dila praktično ničesar, da bi 
bili ljudje pripravljeni po ma

lem zaživeti z evropskim nivo
jem brezposelnosti okoli 12 
odst.

Na lastni koži smo občutili, 
kaj pomeni poslovati v državi, 
ki velja v svetu za zelo rizično 
in nestabilno, saj smo se npr. 
z večletnim poslovnim part
nerjem morali sestajati v sose
dnji Avstriji, ker nam ni verjel, 
da je v Sloveniji mir. Seveda 
pa bo tudi prepotrebni tuji ka
pital začel dotekati k nam še
le, ko se bodo razmere usta
lile in se bomo spet začeli

vzpenjati na lestvici varnih dr
žav.

Priznajmo, da je bila doslej 
vloga slovenske države pri re
ševanju Raven zelo velika. 
Brez nje ne bi bili danes tu, 
kjer smo. To dejstvo in velike 
možnosti, ki nam jih v poslov
nih povezavah odpira medna
rodno priznanje Slovenije ter 
lastna sposobnost, nam daje 
upanje, da bomo letos nada
ljevali vsaj tako uspešno, kot 
smo zastavili lani.



2 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R št. 1/1992

OB VSTOPU V NOVO LETO
Izjave direktorjev

Dr. Janez Bratina, dipl. inž., Tehniški sektor:

VPELJATI DUHA PRIZADEVNOSTI
Iz šole smo naučeni, da let

nice pomenijo mejnike; ker se 
te z novim letom menjajo, mi
slimo, da smo spet postavili 
zgodovinski mejnik. Vendar so 
rešnični mejniki lahko le po
membni dogodki, ki običajno 
pomenijo konec enega in za
četek drugega, pa naj velja to 
za osebne dosežke, poslovne 
(ne)uspehe ali slovenske res
nično zgodovinske preokret- 
nice.

Mogoče bodo čez deset let 
tudi za železarno označevali 
preteklo leto 1991 kot pre
lomno in za njeno zgodovino

pomembno, čeprav poslovno 
zagotovo ne kot uspešno. 
Prelomno v tem, da smo se 
pričeli otresati navajenega in 
ustaljenega načina udobnega 
poslovanja, v katerem se je si
cer nekaj zoprnega vedno ne
kje v ozadju dogajalo, v glav
nem pa je moralo sijati na nas 
kolikor toliko toplo sonce; če 
tega ni bilo, smo znali stro
kovno dobro vprek kritizirati, 
organizirano protestirati pa tu
di najti krivce, za katere smo 
mislili, da so nam preveč za- 
slanjali preljubo sončece. Zdaj

se zoprne reči ne dogajajo 
več skrite v ozadju, ampak 
stiskajo pri duši vsakega po
sameznega: ne gre več za pra
vice, komu pripada bolj zave
trn prostor pod soncem, am
pak gre za ljubi vsakdanji kru
hek. Preteklo leto je bilo za 
železarno prelomno pred
vsem zaradi prevrednotenja 
odnosa do dela, kjer je z vso 
ostrino stopilo v ospredje s 
splošnim in tihim soglasjem 
sprejeto razlikovanje med pri
zadevnostjo, sposobnostjo in 
strokovnostjo posameznikov 
in med onimi, ki teh lastnosti 
pri delu v železarni niso pre
več izrazito kazali. V našo za
vest se vračajo vrednote, ki 
so jih naši očetje in dedi pre
lili v reklo, po katerem si je 
kruh treba prislužiti. Tega pa 
v takem kompliciranem podje
tju, kot je železarna, sicer ni 
mogoče početi na tak pre
prost način kot na kmetiji, 
kjer je pregovor nastal, zato 
nastajajo konfliktne in stresne 
situacije, ob razreševanju ka
terih po nepotrebnem izgub
ljamo čas in zapravljamo zdra
vje in energijo. Za nas vse bi 
zato morala veljati novoletna 
želja, da k zgornjim že osvoje
nim vrednotam dodamo še 
kakšno pozabljeno ali še ne 
naučeno vrednoto, ki nam bo 
pomagala bliže k Evropi. Na 
primer strpnost v naših med
sebojnih odnosih in pri razre
ševanju problemov, vrednote
nje sodelavcev in kadrovanje

Z rezultati, doseženimi v le
tu 1991, v Metalurgiji ne mo
remo biti zadovoljni. Namesto 
načrtovanih 179000 ton smo 
izdelali le okoli 95000 ton su-

po že doseženih rezultatih, ne
govanje občutka za prizade
vanje za skupni cilj, priznava
nje uspešnosti in izražanje ra
dosti za dosežen uspeh (ne 
pa da nas preveva največje 
veselje, če komu kaj ne uspe), 
preganjanje samopašnosti, 
potuhe in nepogrešljivih. V za
vesti nam mora biti naloga, 
pri kateri sodelujemo vsi za
posleni, to je naloga o gradnji 
drugačnih odnosov poslova
nja in o novih temeljih služe
nja kruha (dobička), kar pa 
zahteva ne samo drugačen 
pristop pri reševanju nalog in 
drugačen odnos do dela, kot 
je to bilo pri dosedanjih sploš
no veljavnih družbenih ciljih, 
ki so dajali večjo prednost po
diranju obstoječega kot grad
nji novega. Vsak, ki je gradil 
hišo, ve, da je graditi mnogo 
teže kot podirati in da je za 
gradnjo potrebno več truda, 
znanja in denarja. Slovenci 
smo znani kot dobri pevci in 
vneti strankarski prepirljivci: 
za oboje smo se odločili, da 
ne spada v podjetje. Tja sodi 
tržno usmerjena podjetnost 
pri iskanju dela, ki edino lahko 
daje zaposlenim kruh. V seda
njem boju za preživetje ob
stajajo ugodne družbene raz
mere, ki omogočajo, da tudi v 
železarni vpeljemo enotnega 
duha prizadevnosti, ki nas bo 
vse od zgoraj navzdol porav
nal in prisilil (kot magnetno 
polje, ki poravna železne del
ce v smeri obeh polov), da je 
namreč pred vsakim zaposle
nim isti cilj: vsako delo opra
viti ne samo dobro, ampak 
predvsem ceneje in kvalitet- 
neje.

rovega jekla. Zaradi nepopol
no zasedenih zmogljivosti so 
se proizvodni stroški soraz
merno povišali, na čakanju pa 
je bilo mesečno poprečno 345 
delavcev Metalurgije (od ne
kaj nad 2000 zaposlenih), ob
časno pa celotna Jeklarna in 
po pol Valjarne in Kovačnice. 
Vprašanje presežnih delavcev 
je še vedno odprto in ga bo
mo morali v prihodnje reševa
ti s posluhom za ljudi in hkra
ti v skladu z zahtevami proiz
vodnje.

Veliko težav s proizvodnjo in 
prodajo imamo zaradi zaple
tov na jugoslovanskem tržiš
ču. Po vsem, kar se je na 
njem dogajalo, bi bilo nanj naj
bolje pozabiti, vendar je ta trg 
za nas tako pomemben, da 
moramo najti način, kako na

njem vzpostaviti kvalitetne po
slovne odnose, ki jih ne bodo 
ovirale blokade in politični pri
tiski. Srbija kupuje od nas kva
litetna -  ventilska in nerjavna 
-  jekla ter razpolaga z za nas 
pomembnimi surovinami, zato 
imamo interes, da poslujemo, 
z njo še naprej; podobno je 
tudi z drugimi deli Jugoslavije.

V letu 1992 bomo potrebo
vali veliko poslovnosti in mo
drosti, da bomo izšli iz krize. 
Imamo možnosti, da se stanje 
v Železarni Ravne izboljša, če
prav naj bi po napovedih trg 
jekla stagniral še vse do jese
ni, nakar svetovni poslovni 
krogi napovedujejo zmanjša
nje pritiska vzhodnih jeklarn 
in s tem porast ali vsaj usta
litev cen jekla. Veliko vzhodnih 
proizvajalcev jekla bo v tem 
času izpadlo; boriti se mora
mo, da mi ne bomo med nji
mi.

Naši tržniki ocenjujejo, da 
bomo lahko prodali 85000 ton 
jeklenih izdelkov in zanje iztr
žili 185 milijonov mark. Ob 
racionalni porabi materialov in 
energije ter kakovostnem delu 
bi s tem lahko poslovali pozi
tivno. V letu 1992 računamo 
tudi na finančno sanacijo Slo
venskih železarn, torej tudi na
še. Sama sanacija še ne po
meni boljših rezultatov, ven
dar nam bo omogočila nor
malno delo, ki pa se ga mo
ramo lotiti in opraviti sami.

V metalurgiji bomo uvedli 
nekatere organizacijske spre
membe. Po sklepu Upravne
ga odbora Železarne Ravne 
moramo do 1. aprila obliko
vati podjetje, ki bo sposobno 
samo ustvarjati pozitiven po
slovni rezultat. Iz divizije Me
talurgija bodo izšli trije profit
ni centri; Metalurgija, Jekloli- 
varna in Transport. Po skup
nem dogovoru smo DM labo
ratorij iz RRK prenesli v Pre
delavo oziroma podjetje STO, 
ker opravlja več storitev zanjo 
kot za Metalurgijo. Iz Jeklarne

Stanko Petovar, dipl. inž., Metalurgija:

STORITI VSE ZA BOLJŠI REZULTAT
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smo izločili specialno jeklarno 
(VIDP), ki ima vse možnosti, 
da se s tujim poslovnim part
nerjem poveže v skupno, sa
mostojno podjetje. Tako stroš
ki tega obrata ne bodo več 
bremenili proizvodnje jekla. Ti 
so sorazmerno večji zaradi ni
žje proizvodnje, kot jo omogo
čajo zmogljivosti agregatov. 
Izrabiti bomo morali vse pred
nosti peči UHP, da bo proiz
vodnja jekla kar se da racio

nalna, ter se boriti za kvalite
ten program. Ob povečani 
proizvodnji moramo 30-od- 
stotni delež srednje in visoko 
legiranih jekel vsaj obdržati, 
če ga že ne bomo uspeli po
večati.

Uresničitev naših ciljev je 
odvisna od sprejetih progra
mov in od ljudi, ki smo zanje 
odgovorni. Storiti moramo 
vse, da bodo letošnji rezultati 
boljši kot lanski.

Brane Žerdoner, dipl. soc., Uprava:

LETO STREZNITVE 
IN SODELOVANJA

Pričakujem, da je leto 1991 
premagalo osnovno dilemo, 
ali smo eno podjetje ali pa 
smo konglomerat več podjetij. 
Zato nas v letu 1992 čaka 
delo na jedru in ne na fasadi. 
Vsa preoblikovanja, vsa nova 
imena več ne bodo reševala 
problemov. Rešiti jih bo treba 
v vsebinskem jedru, kar pa 
lahko naredijo le strokovnjaki 
na svojih področjih. Zato pa 
je potrebno sodelovanje in za
upanje. Ni mogoče propagira
ti timskega dela, projektne or
ganizacije, krožkov kvalitete, 
če istočasno zahtevamo raz
bitje železarne na posamezne 
segmente. To je sicer zanka, 
ki ima tudi svoj racionalni iz
hod, a s preveliko mero ten
dencioznosti si bomo začeli 
dokazovati nepomembnost 
drugih in lastno nedotaklji
vost. A ČE VEMO, DA JE TO 
ENO PODJETJE (tudi če je 
več žiro računov). POTEM 
LAHKO TA POJAV OBVLADU
JEMO. Ta misel je pomemb
na tudi zato, ker v letu 1991 
nismo rešili vseh odprtih vpra
šanj, ki usodno pogojujejo po
ložaj železarne in vseh njenih 
delov.

Nismo rešili vprašanja fi
nančne konsolidacije, ki ob 
prehodu v leto 1992 izrazito 
narašča.

Nismo še končali procesa 
zmanjšanja števila zaposlenih, 
nasprotno: čakajo nas težje 
poteze na tem področju, saj 
ocenjujem, da smo z najbolj 
blagimi prišli do zgornjih me
ja

Po stavki se je začel graditi 
nov odnos do sindikatov v po
djetju in osebno ocenjujem , 
da smo s podpisom Dogovora 
o uresničevanju Podjetniške 
kolektivne pogodbe dosegli 
veliko mero partnerstva, ki 
ga bomo ob razreševanju hu
dih problemov še kako potre
bovali.

Celo leto 1991 smo poslab
ševali svoj ekonomski položaj. 
Pri tem smo z lastnim odreka
njem in z veliko pomočjo dr
žave dočakali leto 1992. Teko
ča izguba, slabe perspektive 
so povzročale odhod kadrov, 
ki jih potrebujemo, po drugi 
strani pa so to momenti, ki 
vplivajo tudi na image podjet

ja. V marsikateri stvari smo si 
ustvarili negativnega. V letu 
1992 bi morali graditi nov ima
ge, ki mora imeti pozitiven 
predznak. Tudi zato bomo mo
rali držati skupaj in na v bist
vu zelo transparenten način 
pokazati širši javnosti, kje smo 
in kaj smo naredili. Ni se tre
ba sramovati pomoči republi
ke, treba je narediti vse, da bo 
ta pomoč učinkovita. Zaradi 
pomoči republike bodo Ravne 
preživele krizo, ki je nastala ob 
akumulativnem učinku štirih 
faktorjev:

-  izguba YU tržišča
-  recesija v svetovni porabi 

jekla
-  neprestano spreminjajoči 

se makro pogoji (izvoz, cena 
denarja)

-  preveliko število zaposle
nih.

Sprememba trendov teh 
faktorjev bo blagodejno delo
vala na poslovni rezultat po
djetja. Zato bodo iskanje kup
cev, ki so sposobni naročeno 
blago plačati, izboljšanje mi- 
kroorganizacije dela (orodja, 
priprave, avtomatizacija obde
lav podatkov, boljše poznava
nje procesa, dvig osebnega 
znanja vsakega zaposlenega 
...), reševanje strukturnih pro
blemov (viški, dezinvesticije) 
odločilnega pomena pri iska
nju republiške pomoči in pri 
učinkoviti uporabi le-te.

Kadar nekaj zraste skupaj 
kot organizem, takrat ni mo
goče pričakovati, da bodo 
roke ali noge ali tudi glava 
lahko sami zase živeli dalje.

Marjan Senica, dipl. inž., Predelava:

IMAMO VSE MOŽNOSTI

Začrtanih imamo precej ak
tivnosti. Če nam kljub politič
nim razmeram uspe pridobiti

50 ali 60 % kupcev, s kateri
mi se dogovarjamo, se za le
tošnje leto v Predelavi ne bo
jimo.

V Strojih ima strojegradnja 
naročila za Romunijo in Sov
jetsko zvezo, a so odvisna od 
finančnega zapiranja. Indivi
dualna proizvodnja je v Stro
jih približno za pol leta pokri
ta z ruskimi rezervnimi deli za 
valjarne. Prizadevamo si, da bi 
za valje zagotovili od 600 do 
700 ton naročil. Če nam to 
uspe in če povečamo indivi
dualno proizvodnjo, s tem sa
niramo tudi Kalilnico.

Če bodo rezultati testiranja 
proizvodnje za Revoz -  za 
sprednji in zadnji stabilizator 
in torzijsko vzmet -  ugodni, 
bo Vzmetarna pridobila za 
okoli 5 milijonov mark novih 
naročil, kar bi moralo s stan
dardnim asortimentom biti do
volj za zasedenost zmogljivo
sti. Če se bomo z avstrijsko 
Styrio dogovorili za valjanje 
parabolike, se bo povečala tu
di proizvodnja listnatih vzmeti.

Orodjarna se je začela mo
čno usmerjati na področje 
orodij, za katera je bila formi
rana. Veliko si obetamo od so

delovanja s francoskim SER, 
za velika orodja za avtomo
bilsko industrijo, zato intenziv
no iščemo kombinacije za na
kup in postavitev strojev. Ta 
projekt bi nam zagotovil za 
okoli 1,5 milijonov dolarjev 
dodatnega posla.

V Pnevmatiki je predvideno 
povečanje proizvodnje, če se 
bodo razmere na Hrvaškem 
uredile. Veliki problemi so pri 
plačevanju, zato tudi plasma- 
na ni takšnega, kot bi lahko 
bil. Zdaj, ko bo Rudar Zagreb, 
prek katerega proda Pnevma
tika 60 % svojih izdelkov, us
tanovil podjetje v Novem me
stu, pričakujemo večjo proda
jo. Načrtujemo vključitev pro
izvodnje za italijansko tržišče 
-  za GALILEO VACUM TE- 
CHNIK -  za 400 tisoč dolar
jev ter za zahodnonemško fir
mo PITLER. Zanje že izdeluje
mo vzorčne primere pozicij. 
Hkrati si bomo prizadevali, da 
bomo obdržali dobre vezi s 
Steinelom, VOEST ALPINE, s 
katerim smo do zdaj imeli za 
okoli 2 milijona dolarjev po
slov.

Noži so se v zadnjem letu 
zelo povezali z zunanjimi trgi. 
Nazadnje so se za sodelova
nje dogovorili s firmo KVAER- 
NER MESSMA z Norveške. S 
svojimi tehnološkimi zmoglji
vostmi bodo spopolnili njihov 
proizvodni program.

Za TSD se kažejo možnosti, 
da bi namesto namenske pro
izvodnje imeli letno naročil za 
192 segmentov (za valje za 
briketiranje železove rude) v 
vrednosti okoli 10 milijonov 
dolarjev.

V Predelavi se dobro zave
damo, da trenutno ni denarja 
za velike investicije, zato mo
ramo iskati tržne niše, ki jih 
lahko zapolnimo z opremo, 
kot jo imamo, in z malenkost
nim doinvestiranjem te opre
me, kdaj kasneje pa bomo 
lahko začeli s čiščenjem pro
gramov in obdržali le tiste, ki 
imajo visoko dodano vre
dnost. Pri teh prizadevanjih -  
za vključitev na tuje trge in za 
osvajanje novih proizvodov -  
pa se morajo vsi zaposleni 
kar najbolj angažirati. Na ža
lost osebno opažam, da se 
posamezni ljudje ne zavedajo, 
da bo treba temeljito spreme
niti miselnost na vseh podro
čjih. Predvsem bomo morali 
povsod vzpostaviti zagotavlja
nje kakovosti. To bo zahtevalo 
še veliko izobraževanja.

Če bomo v Predelavi spo
sobni dvigniti kvaliteto na ni
vo, kot jo je za komunicira
nje z Evropo treba, in če bo
do ugodne politične razmere, 
ne vidim razloga, da za nas v 
tem letu ne bi bilo dovolj de
la. Vedeti pa moramo: samo 
tisto, kar kvalitetno naredimo, 
dobimo plačano, in samo to 
lahko razdelimo!

Pripravili: 
M. Potočnik,

H. Merkač
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DRUŽBA MONTER DRAVOGRAD:

VEMO, DA ŽIVIMO OD SVOJEGA DELA
Decembra lani je minilo 

dve leti, odkar je po štirih 
letih tozdovske povezave 
postal Monter Dravograd 
družba Železarne Ravne. Ta
ko je zdaj formalno med nji
ma le kapitalska povezava.

Ker nas je zanimalo, kako 
po dveh letih živijo sami v 
Monterju, kako so prebrodili 
lansko zares nenavadno leto 
in kaj si obetajo od prihod
nosti, smo jih obiskali. Po
govarjali smo se z direktor
jem Bogdanom Kadišem, 
dipl. inž. str., ki vodi kolek
tiv od novembra predlani, 
prej pa je bil v konstrukcij
skem biroju v železarni in v 
pripravi dela v Monterju.

da so reklamacije lani v II. 
polletju padle in predstavljajo 
manj kot 1 °/o.

Pozitivne posledice izvoza 
se kažejo na naših poslovnih 
rezultatih.

Tako Monterjev žiro račun v 
letu 1990 sploh ni bil bloki
ran, lani pa je bil blokiran le 
nekaj dni v februarju. Izguba 
je v letu 1990 znašala okoli 8 
milijonov dinarjev, a je bila že 
v lanskem polletju bistveno 
manjša (okoli 770 tisoč dinar
jev) in se je potem še manj
šala.

V enajstih mesecih lani je bil 
indeks doseganja plana glede 
na predlani 128, če pa upo
števamo izpad namenske pro-

VILIČAR Z DOSTOPNO CENO
V seriji viličarjev na električni pogon, ki jih izdeluje v sode

lovanju z firmo JUNGHEINRICH SMELT Monter iz Dravograda, 
je letošnja novost tip AM 2000 z nosilnostjo 2000 kg.

Odlikujejo ga trpežna konstrukcija, enostavno premikanje in 
konkurenčna cena. Učinkovit je tako na tovornjakih in želez
niških vagonih kot v zaprtih prostorih skladišč, saj ima kot 
krmiljenje 115 stopinj na vsako stran. Gre za ročni paletni vo
ziček, ki je od večjih električnih vozičkov bistveno cenejši. 
Zato si na Monterju obetajo dobro prodajo. Za začetek pa so 
jim zaupana domača in vzhodna tržišča.

S.Š.

Danes je Monter tipična na
ročniška firma. Delamo vse, 
kar nam s področja kovinske 
predelave ponudi trg. Veliko 
imamo tudi »lohn« poslov, ko 
z naročilom dobimo tudi ma
terial. Ti posli so za nas izred
no interesantni, saj so finan
čno najugodnejši, res pa je, da 
zahtevajo veliko prizadevanja 
zaposlenih, saj so dela vedno 
nova in se je treba prilagajati.

Lastni proizvodni program 
Monterja danes ni obsežen. 
Sem sodijo le viličarji in statik 
nosilci. Tudi svojega razvojne
ga oddelka zaenkrat še nima
mo, ga pa nameravamo imeti, 
predvsem za razvoj transport
nih naprav. Enkrat v prihod
nosti gotovo želimo ponuditi 
trgu čisto svoj izdelek.

Nam je pa lani uspelo nekaj 
sredstev vložiti v investicije, v 
marketing, saj smo dobili nov 
prospekt, in v opremo. Med 
drugim smo nabavili rezervoar 
za argon in mešalno komoro, 
s čimer smo izboljšali kvaliteto 
varjenja. Nabavili smo si lastno 
računalniško opremo in tako 
lani z decembrom že nismo 
potrebovali več uslug Železar
ne Ravne. Pri tem bi rad pou-

Bogdan Kadiš

daril, da so nam strokovnjaki 
v železarni pri prehodu na la
sten sistem nudili vso pomoč, 
kar je tudi sicer v železarni 
do nas pravilo. Le pri delitvi 
poslov z železarno bi si želeli, 
da bi se Monter bolj našel.

Ocenjujem, da je bilo za 
Monter pozitivno, ker se je 
moral postaviti na svoje noge. 
Zdaj zaposleni vemo, da živi
mo le od svojega dela in zato 
se trudimo, tako delavci kot 
vodstvo. Da smo pri tem us
pešni, kažejo naši rezultati.«

Helena Merkač

»Odkar vodim Monter, nas 
je doletelo vse, kar lahko do
leti kakšno firmo, od katastro
falnih poplav do vojne. Na sre
čo nas ni posebno prizadelo 
zapiranje jugoslovanskega tr
ga, saj na jug nismo veliko 
prodajali, oskrbovali smo se le 
z materialom, v Makedoniji s 
pločevino in v Bosni z žico. 
Zdaj to kupujemo na Zahodu. 
Ko je prišla zapora, smo tako 
na jugoslovanskem trgu imeli 
le minimalne terjatve.

Pri izgubi trgov v Jugoslaviji 
se je pokazalo, kako prav smo 
imeli na Monterju, ko smo se 
že pred časom usmerili v iz
voz.

To ni bilo lahko, saj smo na 
Zahodu dosegali nižje cene 
kot doma, bile so reklamacije, 
plačevati je bilo treba penale. 
Toda prav s tem so nas prisi
lili, da smo spremenili navade, 
kar vse se nam danes obre
stuje. Za primer naj navedem,

izvodnje in statik nosilcev za 
jug, je indeks ravno 100.

Ob polletju lanskega leta je 
v Monterju 10 % manj zapo
slenih ustvarilo 10 % več in 
pozitivni trend je bilo zaznati 
tudi konec leta, s tem da se 
je bistveno povečal izvoz. V 
letu 1989 je ta predstavljal 
18,2 % v skupni realizaciji, 
1990 23,3 %, v enajstih me
secih 1991 pa celo čez 80 %.

Naš največji partner, pa ne 
le v izvozu, je Smelt z okoli 
37 % udeležbe, sledi luenna z 
okoli 8 %, nato pa več part
nerjev z manj kot 6 % ude
ležbe. Med njimi je tudi Žele
zarna Ravne.

K uspešnemu nastopu v iz
vozu nam je veliko pripomog
la naša lastna uvozno-izvozna 
služba, ki smo jo registrirali 
lani, zadovoljni pa smo tudi z 
zasebnimi firmami, ki zastopa
jo Monter v tujini, v Avstriji, 
Nemčiji in Italiji.
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Navoji, vrezani na gred vreten- 
skega stikala, ob vrtenju po
mikajo kulise v levo ali desno 
stran. Vrteti se ne morejo, ker 
jih omejuje posebna opora na 
vodilu stikala. Kulise lahko 
zvezno nastavljamo in tako ze
lo natančno določamo, pri ka
terem obratu se bo mikro sti
kalo aktiviralo. Mikro stikala je 
mogoče montirati na več me
stih, kar pomeni, da imamo 
več možnosti nastavitve obra
tov. Pri sedanji konstrukciji je 
možno nastaviti največ 22 ob
ratov med aktiviranjem levega 
in desnega mikro stikala. Če 
želimo število obratov še po
večati, moramq prigraditi re
duktor.

Stikalo je grajeno tako, da 
se potem, ko doseže končno 
mejo (22 obratov), kulisa sna
me iz navoja in gred se začne 
prosto vrteti. Tako se gred ali 
kulisa oziroma stikalo kot ce
lota ne more poškodovati, če 
se žerjav ali druga naprava, v 
katero je vgrajeno, ne ustavi, 
ko bi se morala. Ko je napa
ka odpravljena, začne stikalo 
znova delovati, če zasučemo 
gred v nasprotno smer. Bočna 
vzmet namreč kulise znova 
potisne na navoje.

Vretensko končno stikalo je 
preprosta, a zelo priročna in 
funkcionalna naprava. Je delo 
tehnično razmišljujočega člo
veka, ki zna uporabljati ra
zum, izkušnje drugih in se za
veda zahtev gospodarnosti.

Opisana naprava ni njegova 
edina izboljšava, saj jih je v 
dolgih letih dela v Valjarni do
mislil še veliko, sam ali skupno 
s sodelavci. Zanje vedo le vz
drževalci sami, saj jim je z nji
hovo pomočjo delo marsikdaj 
olajšano. Vretensko končno 
stikalo predstavljamo le kot 
primer, kaj so preprosti inova
torji v železarni sposobni na
rediti, in morda za primer, če 
bodo naši tržniki uspeli s po
nudbo na tržišču.

PODPIS KOLEKTIVNE POGODBE 
IN DOGOVORA

V ponedeljek, 16. decembra 1991, sta predstavnika sindikatov -  za Svobodni sindikat Dušan 
Posedi, za Neodvisni sindikat Adolf Petrič -  in generalni direktor Železarne Ravne Andrej Kokalj 
podpisali Podjetniško kolektivno pogodbo in Dogovor.

Kolektivna pogodba, ki ureja razmerja med delavci in podjetjem, je pomemben akt, ki temelji 
na branžni kolektivni pogodbi, enako težo in pomen pa ima tudi sprejeti Dogovor o njenem ure
sničevanju. Ker ima Železarna negativen poslovni rezultat, nekaterih določb pogodbe namreč 
(še) ni mogoče uresničevati, razen tega zaposleni del sredstev za plače solidarno odstopajo za 
postopno reševanje viškov, zato pristajajo na sorazmerno nižje plače.

Bistvena določila Kolektivne pogodbe in Dogovora smo objavili v 39. št. Novic ’91.
M.P.

SADOVI INOVATIVNOSTI
VRETENSKO KONČNO STIKALO VKS 22

V času, ko so bile tone 
glavni zapovednik pri delu in 
ravnanju z napravami, so vz
drževalci v železarni marsikdaj 
zašli v nepremostljive težave. 
Če so bile določene naprave 
kar naprej v okvari, pa zanje 
ni bilo mogoče dobiti nado
mestnih delov, vendar je pro
izvodnja morala nemoteno te
či, so si pomagali tudi tako, 
da so »izumljali« nove napra
ve.

Nekaj takega je storil Erik 
Ott, delovodja v elektro delav
nici Valjarne, ko je Iskrino 
končno stikalo nadomestil z 
vretenskim stikalom.

Ker se uporablja pri žerja
vih, je to za proizvodnjo zelo 
pomembna naprava. Če se 
žerjav ni pravočasno ustavil 
(bodisi ker ni delovalo var
nostno mikro stikalo ali iz kak
šnega drugega vzroka), se je 
Iskrino stikalo poškodovalo, 
tako da je bilo treba mehani
zem zamenjati, z vzdrževa
njem Ottovega stikala pa ni 
nobenih težav. Dokaz za to je

stikalo, ki je vgrajeno v Valja
rni že od leta 1985 in ga do
slej še ni bilo treba popravlja
ti. Pozneje so stikalo še izpo
polnili in povsod, kjer so ga 
vgradili, dobro deluje.

Ker se to stikalo dobro ob
nese in ker je Iskra svojega 
pred časom nehala izdelovati, 
so se v Tehniškem sektorju 
odločili, da Ottovo stikalo po
nudijo na trg. Pripravili so pro
spekt, iz katerega povzema
mo podatke o uporabi, kon
strukciji in delovanju.

Vretensko končno stikalo 
uporabljajo kot stikalni aparat 
v krmiljih žerjavov, transpor
terjev in drugih podobnih na
prav, kjer gre za večje število 
obratov, pot pa je omejena.

Ohišje stikala je iz aluminije
ve litine, zato je celotna na
prava sorazmerno lahka, po 
obliki je podobna program
skemu stikalu, ki ga v Strojih 
vgrajujejo v stiskalnice.

Osrednji del končnega sti
kala je vležajena pogonska 
gred, ki je zunaj povezana z

gnano napravo, v notranjosti 
pa so na njej nameščene ku
lise za upravljanje mikrostikal.
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NOVEMBRA JE PRIMANJKOVALO 
NAROČIL

V novembru smo dosegli 
52,2 odstotka predvidenega 
plana skupne proizvodnje, kar 
v kumulativi znaša 52,2 od
stotka. Za 5815,7 ton proda
nih izdelkov smo iztržili 481,4 
milij. SLT, kar je v povprečju 
82,77 SLT/kg. Od tega smo na 
domačem trgu prodali 2934,3 
tone v vrednosti 214,5 milijo
na tolarjev, izvozili pa 2881,4 
ton v vrednosti 266,9 milijona 
tolarjev oz. 4,9 milijona dolar
jev.

PROBLEMATIKA 
PROIZVODNJE

V Jeklarni so v novembru 
izdelali 8488 ton elektro jekla 
in 161 ton EP2 jekla. V jeklar
ni 1 je proizvodnja potekala 
od 1.11.'91 do 18.11. 91 in od 
24.11/91 do 30.11/91. Do iz
pada petih delovnih dni je pri
šlo zaradi pomanjkanja opeke 
za livno jamo. V jeklarni 2 
pa so z delom pričeli 1.11/91, 
proizvodnja je potekala do 
13.11/91, z UHP pečjo so 
pričeli obratovati 20. 11. in so 
delali do 30.11/91. Šest de
lovnih dni je prav tako izpadlo 
zaradi pomanjkanja opeke za 
livno jamo. Na zalogo so nare
dili 20,6 ton jekla, odpisanih 
nekurantnih zalog je 62,6 ton, 
tako znaša sedaj zaloga 693,1 
tono jekla. Nabavljeno staro 
železo je zelo slabe kvalitete, 
kar veča proizvodne stroške 
in povečuje število nekurant
nih šarž in zaloge.

Iz Valjarne so v novembru 
odpremili 4250 ton izdelkov, 
od tega 3325 ton eksterno. 
Ob pomanjkanju naročil in 
razdrobljenosti programov pa 
jih še posebej ovira neredna 
dobava vložka iz Jeklarne.

JEKLARNA I 57,7 58,0
JEKLOLIVARNA I 61,6 67,6
VALJARNA ! 44,9 48,9
JEKLOVLEK I 45,0 58,8
KOVAČNICA 1 65,3 53,1
SK. METALURGIJA I 51,8 51,1
TSD I 55,8 56,7
ORODJARNA I 181,4 89,3
STROJI I 43,3 48,4
NOŽI 1 36,8 83,8
PNEVMATSKI STROJI! 838,7 86,3
V2METARNA ! 85,6 ■106,4
SK. PREDELAVA I 55,8 59,5

V Jeklovleku je bila proiz
vodnja žice in brušenega jekla 
tudi v novembru zadovoljiva. 
Pri proizvodnji vlečenega in 
luščenega jekla pa je stanje 
zaskrbljujoče, saj še posebej 
pri programu luščenja še ved
no primanjkuje vložka. Ker na 
zalogi nimajo več vložnega 
materiala, je kljub naročilom 
za december (luščeno 800 t, 
vlečeno 2601), vprašanje, kak
šni bodo doseženi rezultati 
naslednji mesec.

Odprema iz Kovačnice v 
špedicijo je bila v novembru 
bistveno večja kot v preteklih 
mesecih (1102,5 ton), kar je 
posledica inventure. V špedi
ciji se je zaloga izdelkov, na
menjenih jugoslovanskemu tr
žišču, iz že znanih razlogov 
še povečala. Eksterna realiza
cija je še naprej na nizkem ni
voju, na zadovoljivi ravni pa se 
giblje interna odprema, ki 
predstavlja 40,2 odstotka 
skupne odpreme. Do konca 
leta je odprtih naročil le 400,2 
toni -  od tega 155,8 ton za 
zunanje kupce.

V obratu Industrijski noži so 
imeli v novembru na grobi me
hanski obdelavi na rezkalnih 
strojih 112 ur zastojev. Na 
brušenju ploščine pa je bilo 
407 ur zastojev. Izpad agrega
tov so imeli tudi v kalilnici, 
kjer so izvajali rekonstrukcijo 
popustne peči (180 ur izpada) 
Zaradi pomanjkanja naročil 
(predvsem za program brzo- 
reznega orodja in nožev za 
pločevino) in kratkih dobavnih 
rokov je proizvodnja v Nožih 
še dodatno otežena.

V Vzmetarni so mesečni 
operativni plan dosegli, dva
najstine letnega plana pa za
radi pomanjkanja naročil ne.

ODSTOTKI DOSEGANJA NAČRTOVANE PROIZVODNJE

78,1 95,1 386,7 808,7 63,5
54,5 48,8 164,0 78,1 35,0
67,8 58,4 883,0 111,9 118,7
35,9 58,0 116,9 100,8 80,4
58,9 80,6 181,0 107,9 49,8
55,5 53,6 194,6 186,9 66,6

138,4 91,3 863,6 105,4 815,8
85,0 39,9 170,4 66,9 40,8
43,0 73,3 164,1 106,5 47,5

851,3 85,5 411,4 117,7 397,5
60,4 108,1 156,6 185,4 78,8
43,4 55,4 194,0 95,3 58,8

PROBLEMATIKA UVOZA

V novembru smo lahko za
gotavljali uvoz vitalnih repro- 
materialov po kooperacijskih 
pogodbah ter delno s pobo
tom izvoznega posla za SZ 
preko Metalke Ljubljana. Gle
de na to, da se definitivno ca
rinjenje blaga zaradi pomanj
kanja SLT sredstev ne oprav
lja, so tudi statistični podatki 
o uvozu nerealni. Ker podatke 
vodijo po UCD (uvozne carin
ske deklaracije), se blago, do
kler ni ocarinjeno, šteje kot 
nenacionalizirano in tako še ni 
last Železarne Ravne.

Seveda pa nerealni statisti
čni podatki niso glavni pro
blem neocarinjenega blaga, 
ampak posledice, ki iz tega iz
hajajo: nepriznana realizacija 
po kooperacijskih pogodbah.

PROBLEMATIKA
PRODAJE

V Jeklolivarni so dosegli 69 
odstotkov planirane proizvod
nje za domači trg in 120 odst. 
plan. realizacije ter 58,6 od
stotkov planirane proizvodnje 
za izvoz in 66 odstotkov pla
nirane realizacije. Še vedno 
primanjkuje naročil, problem 
pa predstavlja tudi nedosega
nje dobavnih rokov.

V Valjarni so v novembru 
dosegli 52 odst. planirane pro
izvodnje in 96 odstotkov rea
lizacije. Primanjkuje jim vložka 
iz jeklarne, manjša odprema 
pa je posledica zapore južne
ga trga. Novembra so v Kovač
nici dosegli 92 odstotkov na
črtovane proizvodnje in 132 
odstotkov vrednostne realiza
cije. Tudi Kovačnico pesti po

69,7 856,4 187,1 530,9 899,0
88,7 139,8 45,6 191,7 115,4
61,0 484,8 130,5 135,4 98,4
60,3 81,3 109,1 185,7 98,7
37,4 800,8 73,8 167,1 131,7
114,4 873,6 188,3 49,9 14,8
69,7 898,0 176,5 93,4 86,5
87,8 164,3 53,7 191,6 113,1
66,8 197,6 117,9 180,8 91,6
87,3 1.636,6 817,0 118,4 93,3
58,7 895,5 119,7 139,0 186,6
55,9 338,5 100,9 181,8 86,1

manjkanje naročil, saj je ime
la v preteklosti kar 70 odstot
kov naročil iz južnih republik.

V novembru so v Jeklovleku 
dosegli 66 odstotkov načrto
vane proizvodnje in 82 odstot
kov vrednostne realizacije. 
Največ težav v Jeklovleku je 
zaradi pomanjkanja vložnega 
materiala.

V Orodjarni so dosegli le
61,4 odstotka načrtovane pro
izvodnje in 61,3 odstotka vre
dnostne realizacije. Načrtova
ne proizvodnje niso dosegli 
zaradi pomanjkanja naročil in 
zelo kratkih dobavnih rokov za 
izdelke, namenjene izvozu.

V Strojih so dosegli samo
30.8 odstotka načrtovane pro
izvodnje in 86,6 odstotka vre
dnostne realizacije. Največ te
žav imajo z odpremo na Hr
vaško.

V obratu Industrijski noži so 
dosegli 68 odstotkov načrto
vane proizvodnje, vrednostno 
realizacijo pa so presegli za
48.8 odstotka. Razlika med 
doseženo količinsko in vred
nostno realizacijo je posledica 
upoštevanja borznega tečaja 
DEM pri fakturiranju.

V Pnevmatičnih strojih so 
dosegli 70,3 odstotka načrto
vane proizvodnje in s tem pre
segli vrednostno realizacijo za 
10 odstotkov. Razlika med ko
ličinsko in vrednostno realiza
cijo izhaja iz povečanja cen 
proizvodnega programa pnev
matike.

V Vzmetarni so dosegli 41,9 
odstotka načrtovane proiz
vodnje in 89,1 odstotka vred
nostne realizacije. Načrtova
ne proizvodnje niso dosegli 
zaradi pomanjkanja naročil.

ODSOTNOSTI

V novembru je bil delovni 
čas izkoriščen 74,28 odstot
no. Odsotnosti so znašale 
25,72 odstotka in so bile raz
porejene tako:
-  letni dopust 5,01 %
-  izred. plačan dop. 0,55 %
-  bolezni 6,95 %
-  druge plač. odsot. 13,13 %
-  neplačane odsot. 0,08 °/o

SKUPAJ 25,72 %

Op.: Med drugimi plačanimi 
odsotnostmi je največ čaka
nja na delo doma.

Ure v podaljšanem delov
nem času so znašale 0,97 od
stotka in so bile glede na me
sec oktober višje za 0,47 od
stotka. Največ nadur so imeli 
v Jeklovleku, in sicer 5,53 od
stotka, v TSD 3,74 odst. in v 
Orodjarni 3,41 odstotka, sledi
jo Zaščita 1,95 odst., Valjarna 
1,14 odst., Stroji 1,12 odst., 
ETS 1,08 odst., Jeklarna 1,05 
odst., Koncern 1,02 odst. in 
Pnevmatični stroji 1,01 od
stotka. Ostali obrati so imeli 
nadure pod enim odstotkom.

SKUPAJ I 53,8 58,8 51,9 77,9 190,4 111,4 54,0 46,3 818,9 86,9 163,3 134,1

! SKUPNA FAKTURIRANA
I PROIZVODNJA ODPREMA REALIZACIJA IZVOZ IZVOZ DOMAČI TRG
I TON TON SLT $ SLT SLT

Inovember zbir november zbir november zbir 
- - - - - - - - - - - - - 1- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

november zbir november zbir november zbir

Jasna Planinšek
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OSKRBA Z ENERGIJO 
V NOVEMBRU 1991

V novembru je bila dobava in oskrba porabnikov s primar
nimi energenti v redu. Prav tako je bila v redu tudi proizvodnja 
in oskrba porabnikov s sekundarnimi energenti.

Motnje so bile pri proizvodnji in oskrbi le pri komprimiranem 
zraku do 5.11., in sicer zaradi okvare zračnega kompresorja 
ER 9/1 (Atlas) in SVK 6001 (Jager). Izpad zračnih kompresor
jev oz. proizvodnjo komprimiranega zraka smo nadomestili z 
zračnim kompresorjem Termomeccanica, ki je sicer namenjen 
za proizvodnjo kisika. Slabša oskrba z zrakom se je občasno 
pojavljala le v dopoldanskem času. Zaradi obratovanjA zračne
ga kompresorja Termomeccanica za potrebe proizvodnje kom
primiranega zraka smo imeli izpad proizvodnje kisika, zato smo 
morali kisik nabaviti v Tovarni dušika Ruše, in sicer 8.500 kg.

Zadovoljiva je bila tudi oskrba porabnikov s toploto za cen
tralno kurjavo in tudi z zemeljskim plinom za ta namen izven 
železarne.

Dne 7.11.1991 je bil opravljen tehnični pregled merilno re
gulacijske postaje (MRP) za novo naselje Kotlje II. Istega dne je 
bil tehnični pregled plinske kotlovnice v VVZ Pod gonjami Pre
valje, ki je nato 8.11.1991 bila dana v poizkusno in zatem v 
redno obratovanje.

Dne 11.11.1991 pa je bila dana v obratovanje še MRP Kotlje 
II, istočasno se je pričelo tudi polnjenje plinovoda in postopni 
priklop individualnih kotlovnic, in sicer 12 hiš. Montažo MRP 
Kotlje II. in rekonstrukcijo kotlovnice v VVZ Prevalje je v celoti 
izvedel oddelek za vzdrževanje energetskih naprav iz obrata 
Energetika, elektroinstalacijo pa obrat ETS.

Poleg oskrbe porabnikov z energijo in opravljanje novih del 
smo sproti odpravili še vse okvare, ki so se pojavljale na ener
getskih napravah, omrežju centralne kurjave in plinskem omre
žju v železarni in mestu.

Poleg vseh aktivnosti pa smo v novembru zbrali še 215,1 m3 
emulzije in iz nje pridobili 16.000 kg odpadnega olja za kurje
nje. Skupno pa smo ga zbrali 30.000 kg. Iz odpadnega nitro 
razredčila pa smo z destilacijo pridobili 1.440 kg čistega raz
redčila.

Inž. Ferdinand Kotnik

VARČEVANJE Z ENERGIJO
KAKO ZNIŽATI STROŠKE 

ZA OGREVANJE
Cene toplotne energije za ogrevanje so nas prisilile, da več 

razmišljamo in zasledujemo porabo toplotne energije, če že 
prej ne, vsaj takrat, ko dobimo položnice od Komunalnega po
djetja Prevalje. Vse več je klicev in vprašanj, ko uporabnike za
nima, na kak način bi zmanjšali porabo toplotne energije za 
ogrevanje.

Zato še enkrat povejmo, na kak način lahko uporabniki dajo 
svoj delež za zmanjšanje porabe in s tem tudi znižajo stroške 
ogrevanja.

Individualni uporabniki toplotne energije so tisti, ki imajo svoje 
hiše. Priklopljeni so na daljinsko omrežje centralnega ogreva
nja. Cevi sta navadno speljani v kletni prostor, kjer sta dva 
zasuna (na dovodni in povratni cevi). Na tem delu je tudi to 
plotni števec, ki ima v svoji sestavi vodni števec, elektronsko 
enoto in dve tipali. Zelo pomembno je, če se želimo varčno 
obnašati, da upoštevamo naslednja navodila:

1. Uporabniki morajo vedeti, koliko ima instalirano moč nji
hova hiša (v W ali Kcal/h). Dobijo jo  lahko iz namestitve grel
nih teles z dodatkom 10 % izgub na cevovodih.

2. Glede na instalirano moč porabniki nastavijo pretok (po 
tabeli) na dovodni cevi prek zasuna na naslednji način:

-  odprejo vse radiatorske ventile in zapirala na radiatorjih
-  na elektronski enoti sta dve okenci, na enem okencu se 

odčitava poraba toplote v MWh, na drugem okencu se odči
tava pretok v m3. Za vejico se odčitavajo litri

-  čas med obema impulzoma, ki ga zaznava elektronska 
enota, s preklopom številke na okencu za odčitavanje m3 po
meni pretok vode 10 I (slušno zaznamo s »škloc«).

PRIMER
-  Če smo ocenili, da imamo instalirano moč hiše 23.260 kW 

(20.000 Kcal), na našem območju je največ takih hiš, potem 
glede na tabelo nastavimo pretok prek zasuna na dovodu na 
36 sek/10 (po 36 sekundah se bo obrnila druga številka na 
elektronski enoti in bo naredilo »škloc«). Pri taki nastavitvi pre
toka je zagotovljen pogoj, da se voda, ki ima toplotno energi
jo, optimalno uporabi na vseh grelnih telesih.

-  Nadaljnje varčevanje s toplotno energijo pride v poštev 
samo z zapiranjem radiatorskih ventilov na radiatorju.

Uporabniki v družbenih stanovanjih.
Vsak blok ima svoj toplotni števec, prek katerega se obra

čuna mesečna poraba toplote za ogrevanje. Temperatura po 
prostorih se regulira avtomatsko glede na zunanjo tempera
turo iz priključne postaje. Svoj delež za zmanjšanje toplote 
lahko dajo uporabniki na naslednje načine:

-  ne odpirajmo okna, ampak zaprimo radiatorske ventile
-  učinkovito zračenje je s kratkotrajno odprtim oknom
-  javimo v Železarno Ravne, tel. 21-131, int. 4555, da se 

zniža temperatura oz. prekontrolira delovanje avtomatike
-  odstranimo nepotrebne zastore pred (zavesa), nad in pod 

radiatorji
-  za radiatorje namestimo alu folijo, ki preprečuje prehod 

toplote skozi steno, na drugi strani refleksira toploto v prostor
-  ne odstranjevati radiatorja s hodnikov, ampak pripreti ra- 

diatorski ventil.
POTREBNE PRETOČNE KOLIČINE NA INSTALIRANO MOČ 

OGREVANJA
kW Kcal/h se)
11,630 10 000 72
17,445 15 000 48
23,260 20 000 36
29,075 25 000 29
34,890 30 000 24

Izgube, katerim se ne da izogniti

Če Vam je vroče, ne odprite okna, priprite ventil Robert Jamšek
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MILAN ŠVAJGER - NOVI DOKTOR ZNANOSTI
Milan Švajger, vodja Službe 

za metalurške raziskave in 
razvoj, je 22. novembra 1991 
uspešno zagovarjal doktorsko 
disertacijo na Metalurškem 
odseku oddelka Montanistika 
na Fakulteti za naravoslovje 
in tehnologijo v Ljubljani. S 
tem je postal osmi doktor v 
Železarni Ravne.

»Življenjska pot vas je pri
peljala s hribov do visokega 
naziva doktor metalurških 
znanosti. Kakšna je bila ta 
pot?«

»Rodil sem se leta 1950 v 
Hudem kotu pri Ribnici na Po
horju v številni kmečko-delav- 
ski družini. V osnovno šolo 
sem začel hoditi pri Sv. Bol- 
fenku pod Veliko Kopo, nada
ljeval in končal sem jo v Rib
nici. Zatem sem se vpisal na 
Metalurško industrijsko šolo 
na Ravnah in šolanje nadalje
val na Srednji tehnični šoli na 
Jesenicah, po začasni zaposlit
vi v Železarni Ravne pa še na 
Fakulteti za naravoslovje in 
tehnologijo v Ljubljani. Diplo
miral sem leta 1977, sedem let 
kasneje sem opravil magiste
rij in še sedem let navrh do
segel doktorat.«

»Vaše življenje nekako 
spremljata dve premisi: Tež
ke materialne razmere v do
mači družini in velika želja 
po znanju, ki vas je gnala 
naprej.«

»Res je. Bilo nas je sedem 
otrok. Oče je delal v kamno
lomu in nam je zgodaj umrl. 
Da smo se preživeli, smo mo
rali otroci zgodaj začeti dela
ti. In to je najdragocenejša 
dota, ki sem jo prinesel od do
ma: delavnost ter resen in od
govoren odnos do dela. Nikoli 
nisem maral polovičarstva in 
to se je odrazilo tudi v mojih 
študijskih rezultatih.

Po drugi strani se moram za 
to, kar sem dosegel, zahvaliti 
našemu socialističnemu šol
skemu sistemu, ki mi je omo
gočil šolanje, saj mi ga starši 
ne bi mogli.«

»Študijsko delo ste lahko 
nadaljevali tudi v železarni?«

»Po študiju in končani vo
jaščini sem se zaposlil kot ra
ziskovalec v Jeklarni, zatem 
sem postal vodja raziskav v 
tem tozdu, bil nekaj let vodja 
oddelka za razvoj projektov v 
PII in končno sem pristal na 
sedanjem delovnem mestu.«

»Doma in v tujini vas pri
znavajo kot strokovnjaka za 
tehnologijo EPŽ. Ali je s tem 
povezano tudi vaše doktor
sko delo?«

»Naslov moje disertacije je: 
Termodinamični in kinetični 
model pretaljevanja EPŽ ingo
tov iz Cr-Ni-Mo-V jeke l«

»Kako ste se odločili za to 
temo?«

»Potreba po obdelavi tega 
problema seje pokazala že le
ta 1982, ko smo v Jeklarni in
stalirali drugo napravo za EPŽ. 
Sooblikoval sem tehnologijo 
elektro pretaljevanja pod žlin
dro in se danes smo lastniki 
svetovnega rekorda. Pretalili 
smo doslej najdaljši (ne naj
težji!) ingot na svetu -  dolg

je bil 6240 mm.
Ob uvajanju je bilo naše 

znanje tehnologije pretaljeva
nja dokaj skromno. Praksa je 
pokazala, da je treba za njen, 
razvoj narediti več, drugače si-! 
cer sodobna naprava za EPŽ 
ne bi bila v polni meri izkoriš
čena.

Kemijske reakcije pri elek
tro pretaljevanju pod žlindro 
so podobne kot pri proizvod
nji jekla v drugih talilnih agre
gatih. Kakovost pretaljenega 
jekla je  odvisna od termodi
namičnih reakcij med teko
čim jeklom in žlindro. Ker se 
slednja med pretaljevanjem 
kemijsko spreminja (produkti 
oksidacije prehajajo v žlindri- 
no kopel), se spreminja tudi 
kakovost pretaljenega ingota. 
Merilo kakovosti pa je enako
merna sestava EPŽ ingota po 
vsej njegovi dolžini. Doseže
mo jo s pravilnim vodenjem 
metalurškega postopka. Zara
di zapletenosti reakcij je roč
no vodenje procesa pretalje
vanja zelo težavno. Zato sem 
želel razviti računalniški mo
del, ki bi v realnem času dal 
praktično uporabne izračune

vseh pomembnih metalurških 
reakcij. Tak model je izjemno 
kvalitetno orodje v rokah teh
nologa. V doktoratu sem ga 
razvil, verificiral v industrijskih 
pogojih in tako prvič teoreti
čno dokazal vso dinamiko me
talurških reakcij pri pretaljeva
nju ingotov. Treba ga je le še 
instalirati v naš procesni ra

čunalnik. Medtem ko smo do
slej računalniško vodili le elek
trične parametre in hitrost, bo 
z mojim modelom vodena »on 
line« celotna tehnologija EPŽ. 
Vključili ga bomo lahko tudi v 
paket EPŽ, ki ga Železarna 
Ravne prodaja kot svoj know- 
how na svetovnem trgu. S tem 
bodo poplačani stroški za raz
voj tega modela. Njegova vre
dnost za proizvodnjo EPŽ je 
kla v železarni pa se bo v ce
loti pokazala šele potem, ko 
bo obrat znova zaseden z na
ročili«

»Za nekatere investicije, 
pri katerih ste sodelovali tu
di vi, pravijo, da so zgreše
ne.«

»Posplošene trditve so ne
varne in pogosto krivične. Če 
bi sodili po trenutnem stanju, 
je marsikaj v železarni zgreše
no. Projekta UHP in specialna 
jeklarna, pri katerih sem sode
loval, sta začela obratovati v 
času recesije in se ne moreta 
takoj dokazati, toda ko smo 
ju začeli pripravljati, so bile 
razmere pri nas in v svetu bis
tveno drugačne kot danes.«

»Kakšna je po vašem mne

nju prihodnost teh investi
cij?«

»Gre za kvalitetne in sodob
ne metalurške agregate, s ka
terimi smo stopili ob bok sve
tovnemu jeklarstvu in nam da
jejo prednost pred vsemi vz
hodnimi jeklarnami, ki se zdaj 
z nami vred trudijo za vstop 
na.zahodno tržišče.

Že pred leti opravljena štu
dija je pokazala, da mora Že
lezarna Ravne kot tovarna ple
menitih jekel znižati proizvod
njo navadnih kvalitet, saj ne 
more živeti od prodaje surovin 
in energije, ampak se mora 
uveljaviti z lastnim delom in 
pametjo. Veliko jeklarn zna 
delati jeklo, malo pa jih zna 
izdelovati kvalitetne materiale 
z visoko tehnologijo. Na Rav
nah imamo dobre raziskoval
ce in tehnologe v obratih, pri
merno raziskovalno opremo 
in zdaj tudi ustrezne agregate, 
ki nam to omogočajo.

S specialno jeklarno smo 
posegli v novo področje, ki ga 
je prej Železarna Ravne samo 
tipala, to je področje zlitin. Že 
v starih agregatih smo začeli 
izdelovati ravnale in ravnine 
za grelne elemente, zdaj ob
vladamo že vrsto drugih za
htevnih materialov in sposob
ni smo osvojiti vsako tehnolo
gijo, ki bo lahko prinesla tržno 
zanimive rezultate.

Raziskava tržišča v zadnjem 
letu je pokazala, da je za iz
delke specialne jeklarne v sve
tu veliko zanimanje, imamo tu
di naročila, ki pa jih zaradi sla
be likvidnosti težko izpolnjuje
mo. V zadnjem času se kaže
jo možnosti sovlaganja tujega 
partnerja. Če se bomo z njim 
dogovorili, bo proizvodnja v 
specialni jeklarni redno stekla, 
kajti ta partner zagotavlja tr
žišče in obratna sredstva. To 
nam bo omogočilo, da bomo 
lahko delali tudi za druge kup
ce, in prepričan sem, da se bo 
ta investicija izkazala kot do
bra.«

»Kaj pa UHP?«
»UHP, ki je prevzela »stari« 

program Jeklarne, se že kaže 
kot uspešna investicija. To je 
izjemno fleksibilen agregat, ki 
se lahko hitro prilagaja elek
troenergetskim razmeram. 
Omogoča zadostno proizvod
njo jekla ob bistveno nižjih 
stroških in je res kvalitetno 
nadomestilo za 20 in več let 
stare topilniške agregate. 
Smiselnost te investicije bo za
gotovo že čez nekaj mesecev 
moč dokazati tudi s številka
mi.«

»Doktor Švajger, hvala za 
pogovor in za doktorat iskre
ne čestitke!«

Mojca Potočnik
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CELOVITO OBVLADOVANJE KAKOVOSTI 
JE MISELNA REVOLUCIJA PRI VODENJU

Kakovost je postala najbolj
ša investicija za utrjevanje 
konkurenčnosti podjetij na 
svetovnem tržišču. Vodenje 
proizvodnih in storitvenih pro
cesov, kakor tudi vodenje ka
kovosti v teh procesih je 
ključ poslovnih uspehov v pri
hodnosti.

V preteklem desetletju smo 
doživeli nepričakovano velik 
poudarek na kakovost. Priča
kujemo, da se bo to nadalje
valo tudi v prihodnje. Ta pou
darek bo šel v treh glavnih 
smereh, ki bodo ključ učinko
vitega vodenja kakovosti v in
tenzivno konkurenčnem de
setletju, ki je pred nami.

1. Uspešna podjetja teme
ljijo lastno izgradnjo na nujni 
poslovni strategiji, ki mnogo 
zahteva, obenem pa zadovo
ljuje vse bolj konkurenčno 
svetovno tržišče. Takšna stra
tegija pomeni, da če hoče po
djetje imeti velik delež na tr
žišču in veliko rentabilnost, 
mora nuditi v osnovi popolne 
izdelke, ki so izdelani z znat
no nižjimi stroški. Ta strategi
ja zahteva v osnovi popolne 
delovne procese glede kako
vosti znotraj celotnega podje
tja -  procese, ki jih ljudje ra
zumejo in katerih del so. Iz
kušnje uspešnih podjetij, v ka
terih je celovito vodenje po
drejeno kakovosti, so pokaza
le, da če hočemo to doseči 
in obdržati, moramo uporab
ljati nepopustljivo disciplinira
no metodologijo in to povsod, 
ne samo v proizvodnji.

Ni še dolgo tega, ko so 
mnoga podjetja mislila, da tak
šna strategija ni nujna in tudi 
ne realna. Razvoj zavesti o ka
kovosti v prejšnjem desetletju 
pa je v mnogočem spremenil 
miselnost.

Uspešna bodo le podjetja, 
ki proizvajajo izdelke, ki so že 
prvič izdelani brez napak in se 
dosledno tako obnašajo tudi v 
uporabi. S tem se izognemo 
visokim stroškom kakovosti 
tako v procesu izdelave, kakor 
tudi po prodaji izdelka ob za
dovoljstvu kupca.

2. Druga glavna smer je ja
sna posledica prve in to je, da 
vse večje število uspešnih po
djetij poudarja pomen kakovo
sti v delu organizacij, ki se 
ukvarjajo s trgom, razvojem in 
raziskavami, inženiringom, fi
nancami ter administracijo in 
ne samo s proizvodnjo in pre
delavo, kar je bilo težišče p ro 
gramov kakovosti v prejšnjih 
letih.

Ni še tako dolgo tega, ko se 
je verjelo, daje kakovost pred
vsem delo tehniških služb in 
oddelkov. Izboljšanje kakovo
sti se ni sistematično izvajalo

v administraciji, financah, ko
merciali in drugod, čeprav ve
mo, da npr. napake pri raču
nih lahko bolj razjezijo kupca 
kot vračanje izdelka. Na da
našnjih tržiščih velja le celovi
ta kakovost, ki ne vključuje le 
pričakovanja dobre osnovne 
funkcije izdelka, ampak tudi 
kakovost vseh vzporednih 
funkcij, ki podpirajo izdelek.

3. Tretja smer je posledica 
druge in to je poudarek kako
vosti pri storitvenih podjetjih, 
ki morajo imeti močne celovi
te programe za kakovost kot 
proizvodna podjetja.

Vidimo torej, da je skupno 
delovanje naštetih smeri ka
kovosti postala današnja naj
boljša investicija za konkuren
čnost podjetja. Podjetja, ki so 
sprejela filozofijo vodenja, ki 
temelji na kakovosti, imajo 
mnogo bolj učinkovite delov
ne procese, ki rezultirajo na 
nižjih stroških kakovosti.

Osnovna pravila za dosega
nje takšne strategije so:

-  Kakovost ni tehniška 
funkcija niti služba, ampak si
stemska grupa procesov, ki se 
odvija skozi celotno podjetje 
in povezuje kupce in dobavi
telje.

-  Kakovost mora biti or
ganizirana tako, da vsi razu
mejo, da bo to delo dobro 
opravljeno le v primeru, ko bo 
pravilno opredeljena odgo
vornost vsakogar. Pravilno bo 
delo organizirano takrat, ko 
bo podpiralo kakovostno de
lo posameznika kakor tudi ka
kovostno timsko delo med od
delki.

-  Kakovost je to, kar ku
pec reče, da je, in ne tisto, 
kar misli proizvajalec, da je.

Danes vemo, da je kakovost 
to, kar kupec želi in kar mu 
je potrebno, da zadovolji svo
je potrebe, in ne tisto, kar ra
bi proizvajalec za zadovoljeva
nje svojih notranjih zahtev v 
zvezi z učinkovitostjo v proiz
vodnji in marketingu.

-  Moderno izboljšanje ka
kovosti zahteva kontinuirano 
in napredno uporabo nove te
hnologije, kar pomeni kako
vostne tehniške metode, ka
kovostne meritve in kontrolo, 
podprto z računalnikom.

-  Razširjeno izboljšanje 
kakovosti dosežemo le s po
močjo in z iskrenim sodelova
njem vseh delavcev in ne le 
s strokovnjaki.

-  Kakovost je v osnovi na
čin vodenja in organiziranja, 
način, ki ustreza socialnim in 
ekonomskim pogojem seda
njosti. Dobro vodenje pomeni 
osebno vodstvo v mobilizaciji 
znanja o kakovosti, veščinah 
in pozitiven odnos vseh ljudi

v podjetju v spoznanju, da to, 
kar delajo za izboljšanje kako
vosti, pomaga, da bo celotno 
podjetje boljše poslovalo.

Vidimo torej, da je popolno 
zadovoljevanje kupca osnovni 
pogoj uspeha podjetja na sve
tovnem tržišču. Ta poudarek 
kakovosti za kupca je eden od 
najbolj pomembnih trendov v 
zgodovini modernega potroš
niškega in industrijskega tr
žišča. To je rezultat osnovnih 
ekonomskih sprememb v po
slovanju in osnovnih sociološ
kih sprememb v privatnem živ
ljenju.

Po mnenju nekaterih mora
mo za uporabo programa ce
lovite kakovosti uvesti tri faze, 
ki dajo trajno zanesljive izdel
ke in storitve.

-  Svetovne usmeritve o 
kakovosti moramo postaviti 
kot strateški cilj in ga pod
preti s programom, požrtvo
valnostjo in sredstvi, ki so po
trebna za celovitost izdelkov 
in uslug. To zahteva ocenitev 
sedanjega stanja obstoječih 
delovnih procesov in učinka 
le-teh glede kakovosti, plani
ranje takšnih ukrepov, ki bodo 
povečali učinkovitost v odno
su na svetovne standarde in 
potem sistematično izvajanje 
ustreznih delovnih procesov, 
ki bodo usmerjeni v kakovost 
in ki bodo dosegli in obdržali 
prednost podjetja v kakovosti.

-  Urediti jasno sistemsko 
strukturo dobro izdelanih, te
meljito razumljenih, sprejetih 
in v popolnosti uvedenih de
lovnih procesov za kakovost, 
ki bodo dali vsem delavcem 
pravo pomoč pri njihovem de
lu v vseh enotah podjetja. Na 
ta način se izvede in integri
ra politika kakovosti kot učin
kovita, splošno dogovorjena 
in sprejeta disciplina.

-  Neprestano vzpodbuja
nje in jačanje predanosti vseh 
ljudi za kakovost kot osnovni 
način življenja znotraj celotne
ga podjetja.

Te faze temeljijo na štirih 
osnovnih načelih vodstva:

1. Trajna raven kakovosti 
ne obstaja. Cilj podjetja mora 
biti neprestano izboljševanje 
kakovosti.

2. Sodelovanje vseh de
lavcev v aktivnostih za izbolj
šanje kakovosti daje pomem
ben prispevek. Učinkovito iz
boljšanje kakovosti bomo do
segli le pri direktnem sodelo
vanju vsakega delavca na ak
tivnostih izboljšanja kakovosti, 
ki se odvijajo na delovnih me
stih, obratih ali v pisarnah. Vo
dje morajo neprestano voditi 
delavce, dajati tehniške usme
ritve in neprestano opozarjati 
na etiko kakovosti. V uspešnih

podjetjih vodje porabijo mno
go časa za izobraževanje de
lavcev za kakovost.

3. Kakovost je partner ino
vacije in ne mehanizem za na
knadno reševanje problemov.

Pri inovacijskem pristopu 
razvoj proizvoda in razvoj ka
kovosti sistematično vzpored
no napredujeta. Pri takšnem 
pristopu ne samo, da je kako
vost novega proizvoda zelo vi
soka, ampak so pogosto tudi 
ciklusi razvoja proizvoda kraj
ši. Enaki pogoji, ki veljajo tu
di za inovacije v razvoju pro
izvodnje, kakor tudi za pisar
niško tehnologijo.

4. Kakovost in strošek sta 
komplementarna in ne na
sprotna cilja. Prejšnje teorije, 
da boljša kakovost več stane, 
ne držijo. Dobra kakovost na
čelno vodi do dobrega izko
riščanja sredstev, delovne sile, 
opreme, materiala in posledič
no do visoke produktivnosti 
in nizkih stroškov kakovosti.

Ta štiri načela vodstva po
jasnjujejo, zakaj se je uspešno 
vodenje celovite kakovosti po
javilo kot ključ moči podjetja 
za zadovoljevanje strogih kon
kurenčnih zahtev tržišča.

Vzpodbujanje, iniciranje in 
podpiranje teh prednosti po
djetja v kakovosti pomeni pri
znavanje kakovosti v primarni 
strateški vlogi vodstva. To po
meni integracijo tehnoloških 
vlaganj z modernimi metoda
mi celovite kakovosti. To po
meni vzpodbujanje znanja o 
kakovosti, spretnosti in odno
sov delavcev vseh poklicev v 
podjetju kakor tudi razširjanja 
napredka kakovosti od proiz
vodnje do dejanske učinkovi
tosti v razvoju, financah in 
marketingu.

Milan Pavič, dipl. inž.
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Kaj smemo vedeti o zlati kovini
To je ena najdražjih prvin, 

zato že iz olike v jeklo ni vab
ljena. Navzočnost rumene ko
vine za železove ali jeklove 
lastnosti sicer ni slaba, vendar 
njena žlahtnost ni prenosljiva.

Poleg kemijske obstojnosti 
in popolne preoblikovalnosti, 
bodisi s kovanjem, valjanjem 
ali kako drugače ji visoko ce
no postavlja predvsem red
kost nahajališč. Njen sijaj in 
lahka oblikovalnost sta obsed
li že nekdanje Egipčane in Su
merce pred 6000 leti. Za ča
sa Filipa Grškega so Rimljani 
skovali prve zlatnike. Ne le 
kovnost, raztegljivost, mož
nost oblikovanja po obrazu 
umrlega božanstva faraona in 
večno mladostni sijaj, ampak 
tudi njena redkost so zname
nja vzvišene žlahtnosti.

Iskanje in kopanje zlata 
sploh ni romantičen potep v 
divjino, kjer se tu in tam ko
mu v enem dnevu prismeji iz
pod lopate milijarda.

Še dandanes kopljejo v naj
bogatejših rudnikih južne Afri
ke prst, v katere v eni toni so 
štirje grami zlata -  to bi bila 
količina, ustrezajoča koščku 
krede, s katerim ni več kos

pisati. Da dobijo tričetrt tone 
zlata, morajo izkopati in izluži- 
ti s cianidom 220.000 ton ru
de. In letno na ta način osre
čijo državo s 600 tonami ne
minljivega sijaja.

Znano počivališče te vla
darske kovine je 1000-3000 
m pod površino v Witwaters- 
randu. Njena privlačna moč 
tira v suženjsko delo pri 4E?C. 
Druge rezidence: v Kaliforniji, 
Avstraliji, na Uralu. Manj trpe
če delo je z bakrovo rudo, kjer 
najdemo zlatnine 2 g v toni 
rude.

Precej je plava v morjih, 
vendar je tudi tod zelo razred
čena. V enem kubičnem me
tru je 0,01 mg zlatnine, torej 
skoraj milijonkrat manj kot v 
toni rude.

Navadno je samorodna, 
skoraj čista (70-96 %) s pri- 
mesni srebra, platine, bakra 
in celo železa. Nahaja se sre
di kremena ali proda in so jo 
dolga tisočletja dobivali pre
prosto z izpiranjem zlatega 
peska. Ta postopek zavoljo 
neučinkovitosti ni več v velja
vi za zlato (je pa še za pla
tino).

Nekaj je gorskega zlata v

kremenu. Poleg izpiranja, ki 
temelji na veliki specifični teži 
te kovine (19,7 grama na ku
bični centimeter nasproti de
setkrat manjši teži kamenin), 
so se nekdaj posluževali amal- 
gamiranja, to je topljenja v 
živem srebru. Iz amalgama so 
dobili zlato kar z odparjanjem 
živega srebra, ki so ga seveda 
spet vračali v proces.

Sodobnejše in še bolj stru
peno pridobivanje si pomaga 
s cianidom, ki rad veže nase 
zlato, toda še rajši cink, s ka
terim v drugi stopnji izrinejo 
to žlahtnino iz kalijevosrebr- 
nega cianida.

Iz bakra, ki izhaja iz ustrez
ne rude, jo pridobivamo v 
elektrolizi kot del anodnega 
blata, ki ostane potem, ko se 
anoda preseli k čisti bakrovi 
katodi.

Čista kovina se tali pri 
1063°C in je po fizikalnih last
nostih podobna bakru in sreb
ru. Za padec elektronapetosti 
1 volt ob toku 1 amper skozi 
žico debeline 1 mm je treba 
kar 45 metrov žice. V bakru 
in srebru omaga napetost 
enega volta šele po 60 me
trih, vendar lahko tudi zlato 
električno pot imenujemo hi
tro cesto. Molibden zavre 
elektrone že po 20 metrih, 
železo po desetih.

Toploto prevajajo kovine s 
podobnim nagnjenjem kot 
elektriko.

Razteguje se med ogreva
njem približno tako kot nikelj 
(14 mikronov na meter na sto
pinjo C), malo manj od srebra, 
malo bolj kot železo. In seve
da veliko manj od mangana, 
cinka, svinca, kositra, ki jih 
vročina podivja.

Kemijsko je zelo obstojna. 
Vendar se ne more upirati zla- 
totopki, raztopini kalijevega 
cianida na zraku (ali drugač
nem agentu) in klorovodiku, 
če je pod anodno napetostjo 
oz. proti klorovim ionom. Ena
ko obstojnost kot čista kovina 
(24-karatna) ima še 18-karat- 
na zlitina (75 ut. procentov 
zlata).

Preračunljivo neprizadeta 
ostane še, če je 14-karatna, 
ko jo poleg teh kemikalij ne
voščljivo žre le še živo srebro. 
In konec nevtralnega sijaja se 
začne, ko obuboža na 10-12 
karatov (20 atomskih odstot
kov) in se ne more več bra
niti ne zoper kisline in ne na
petostno korozijo.

Zlitine zlata so znane v 
elektrotehniki (za drsne ob
ročke in krtačke), v draguljar- 
stvu, v izdelavi nalivnih peres 
(penkal).

Najbolj neposredno pa so
deluje z nami kot zobna zliti
na. Če je v njej 60 % Au, je 
zlate barve, če manj, je plati

naste, ker je v njej pač nad 
65 % platine in paladija. Če 
sta poleg platine in paladija 
(skupaj 30 °/o) še po 10 % 
srebra in bakra, je sijaj še zme
rom platinast.

Večina zobnih zlitin vsebuje 
50-60 % zlata, okoli 10 % pa
ladija s platino, 10 % srebra, 
10 % bakra, 2 % Ni in 1 % Zn.

Mešanje kovin se pozna na 
korozijski obstojnosti v ustih in 
še posebej na mehanskih last
nostih. Poglejmo:

Natezna trdnost čistega zla
ta je 140 MPa (oz. 140 N na 
kvadratni milimeter). Le malo 
večja je po kovanju in žarje- 
nju. Če pa čisto kovino (99,99 
+  % Au) hladno stanjšamo 
za 60 %, ima trdnost 220 MPa 
(22 kg na kvadratni milime
ter) in trdoto 58 HB, medtem 
ko v litem in žarjenem stanju 
33 oz. 25 HB. Raztezek do 
zloma je 33 % v litem stanju, 
45 % po žarjenju in komaj 4 % 
po hladni deformaciji.

Čisto drugačno samozavest 
dobi zlato po družbeni pogod
bi.

Trdnost večine zobnih zlitin 
je 700 MPa v mehkem stanju 
in 1100 MPa v toplotno obde
lanem stanju. Vendar niso vse 
zlitine primerne za kaljenje in 
žarjenje. Tiste, ki kažejo v me
hkem, gašenem stanju manj 
kot 100 HB, se ne dajo utrditi 
s toplotno obdelavo (to sta 
razreda I in II).

Utrdljive zobne zlitine pa na
prej gasimo, hladimo v vodi s 
TOOT), nato spet ogrejemo do 
250°C. Po 30 minutah dose
žejo največjo možno trdnost 
in trdoto, primerljivo s trdnost
jo poboljšanih legirnih jekel. 
Seveda pa jim zavoljo teh mu
čenj močno upade prilagodlji
va raztegljivost.

Nekaj zlata uporabijo umet
niški fotografi za dajanje od
tenkov svojim poustvaritvam.

Velikanske količine rumene 
kovine vabijo v državnih zakla
dnicah: po vsem svetu za 65 
milijard ameriških dolarjev. 
Kot vemo filmski gledalci, je 
veliko lažje pridobiti zlato pri
jateljico v bančnih trezorjih kot 
v rekah. Ta kovina, ki služi 
meddržavni trgovini, je 99,95 
-99,98 % zlato. Za kovance 
je dovoljena edina utrjevalna 
kovina baker, ki ga je 10 % v 
zlatu.

Zlitina železa z zlato kovino 
je gospodarsko nepomemb
na, saj učinkuje zlato podobno 
kot baker in s tem delno kot 
ogljik. Širi območje faze gama 
in v sami fazi alfa se zelo ma
lo topi.

Zavoljo te šibke topnosti pri 
navadni temperaturi moremo 
železo z zlatom izločevalno 
utrditi. Enako kot jeklo z ba
krom moremo tudi tega pre- 
mensko utrditi. Torej nič po
sebnega. Zlato naj se ne skri
va med atome najbolj uporab
ljane kovine, ker bo verjetno 
izgubilo veljavo, vrednost in 
ugled.

Mag. Franc Uranc
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IZ NAŠIH LABORATORIJEV

Občutljivost na razpoko

Vir: Dj. Dobi, Utjecaj struk- 
turnog stanja Čelika na puko- 
tinsku osjetljivost, dizertacija, 
FSB Zagreb, Zagreb 1988.

Z določanjem žilavosti 
(udarnega dela) jekel želimo 
klasific irati posamezne ob li
ke lomov. Največ pozornosti 
namenjamo popolnoma na
sprotnim  lomom. Govorimo 
namreč o krhkem in žilavem 
lomu.

Krhki lom nastane pri de
formacijah, ki imajo e las ti
čen karakter. Lom nastane 
izključno s cepljenjem in us
treza ravninskemu stanju 
deformacij. V makroskops
kem področju lom nima pla
stičnih deformacij, površina 
loma je svetlikasta. Za krhki 
lom je karakteristično, to pa 
je tudi najnevarnejši mo
ment, da nastopi pri nape
tosti, ki je nižja od statično 
določene dogovorjene na
petosti tečenja. Ta napetost 
je  rezultat različnih vplivnih 
faktorjev (geometrijske ob li
ke, napetostna stanja, tem 
peratura, hitrost deformaci
je, okolje...).

Boj proti krhkemu lomu se 
dejansko začne leta 1901, ko 
so se na posameznih sem i
narjih prvič prikazali sistemi 
za preizkušanje na Charpy- 
jevem kladivu, danes dobro 
znano preizkušanje žilavos
ti. Preizkušanja na Charpyje- 
vem kladivu so del rednega 
preizkušanja jekel. Pri tem 
dobimo le odgovor na vpra
šanje, katero preizkušano 
jeklo je  boljše: jeklo A ali 
jeklo B. Kvantitativno vre
dnotenje lastnosti jekel gle
de nevarnosti krhkega loma 
in prisotnosti razpok om o
goča veja lomne mehanike, 
kljub temu, da so še vedno 
velike tažave prenosa dob
ljenih lastnosti na vzorcih na 
konstrukcijo.

V tem članku bo v kra t
kem prikazana lastna m eto
da določanja občutljivosti na 
razpoko, definirane na žila- 
vostni probi tipa ISO-V. Pre
izkušanja so bila opravljena 
na jeklu Č5481 (35NCD16), 
izdelanem v dveh šaržah 
(B,E,H-08572 in L1.L2- 
04485). Žilavostne probe so 
bile izdelane iz palic kvadrat 
15 mm. Gotove probe so bi
le toplotno obdelane, kot 
sledi:
avstenizacija 850 C/30, hla
jenje na zraku, popuščanje 2
uri na temperaturi: B,L 1 ------
180°C. E.L2—> 560°C. H-> 
650°C.

Z utrujanjem so v probe 
vnesene razpoke različnih 
globin. Ena skupina prob je 
bila brez dinamičnih razpok, 
t.j., bile so klasične ISO -V 
probe. Preizkušali smo na 
instrumentiranem charpyju. 
Za vsako probo smo reg istri
rali energijo udarca KV in po

prelomu izmerili globino raz
poke a.

Na osnovi teh parov po
datkov smo za posamezna 
stanja konstruirali novi KV-a 
-d iagram . Na sliki 1 je  pri
kazan diagram za stanje B, 
diagram za stanje E diagram 
je na sliki 2. Kot se vidi, je 
potek krivulje v diagramu na 
sliki 1 bolj oster kot na sliki 
2 .

Podobna situacija  je pri 
slikah 3 (za stanje L1) in 4 
(za stanje L2). Krivulje v dia
gramih so določene s pomo
čjo regresijske analize. Ta 
analiza je dala dva tipa dia
gramov.

Na osnovi teh vrednosti je 
definirana občutljivost na 
razpoko:

PO =
KV1

KV

in predstavlja razmerje med 
porabljeno energijo udarca na 
porabi z dinamično razpoko 
globine 1 mm in porabljeno 
energijo na klasični ISO-V 
probi. Izračunane vrednosti so 
vpisane v posamezne diagra
me. Kot je razvidno, večja šte
vilka govori o večji občutljivo
sti na razpoko (večji padec 
porabljene energije v odvis
nosti od globine razpoke!). Iz 
omenjenega sledi, da so sta
nja B (5,61) in L1 (4,04), bolj 
občutljiva na razpoko (tip I), 
kot pa stanja E (1.58) in 
(1.59), (tip II). KV-diagram je 
mogoče uporabiti pri izbiri us
treznega jekla ali pa pri izbiri 
optimalne toplotne obdelave 
pri že izbranem jeklu (glej sli
ko 5). V diagramu je vrisana 
vrednost energije 27 J, ki naj 
bi jo prenesla žilavostna pro- 
ba. Za posamezna stanja so 
izračunane kritične globine 
razpoke, ki še izpolnjujejo za
hteve.

Dr. Djordje Dobi
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IZ NAŠIH KRAJEV

Takšni in drugačni časi 
v Črni

Smučarski klub Črna je za uspešno 
delo prejel Bloudkovo priznanje 1991
Bili so časi, ko v Črni in v 

njenih z lepoto obilno obdar
jenih dolinah Topli, Koprivni, 
Javorju skupaj z naseljenimi 
vrhovi vred ni bilo 3000 ljudi. 
Zima jim je bila kljub mnogim 
nevšečnostim najlepši in naj- 
radostnejši čas, saj seje lahko 
smučalo, sankalo, teklo, ska
kalo, ker so snežno odejo me
rili v metrih. Otroci so se lah
ko prismučali in s skakalnice 
doskakovali domala na doma
ča dvorišča.

To so bili zlati zimski časi 
in tudi zlati časi z denarjem in 
z zagnanostjo ljudi v Črni. 
Npr.: ko sta se kot talenta 
pokazala brata Pudgar, so ji
ma postavili skakalnico, kot 
sta jo rabila -  in Črna je lah
ko dala prvaka -  udeleženca 
olimpijskih iger!

Potem so se vse bolj pojav
ljali drugačni časi, a Črna je 
še vseeno dajala reprezentan
te: Lačnovo in Slivnika, saj je 
bilo snega za tekaške »Špure« 
vendarle še dovolj, ljudi s cilji 
v klubu pa tudi; najbolj se je 
začelo poznati pri denarju.

Danes so časi najbolj dru
gačni, a v Črni v enem pogle
du še vendarle »zlati« -  zara
di ljudi, organizatorjev v klubu, 
navdušencev za na videz tako 
malo pomembno preživetve- 
no panogo, kot je smučarija. 
Ti ljudje želijo na vsak način 
obdržati svoj kraj kot »valilni
co« novih mladih smučarskih 
upov.

Kaj delajo?
Silvester Krajnc in njegov 

sin Sašo sta zaradi pomanj
kanja snega, predvsem tudi 
na domačem smučišču, izumi
la enega izmed najsodobnej
ših in najkonkurenčnejših sne
žnih topov (mimogrede: v pri
merjavi z uvoženimi ni eko
loško oporečen, je varčen z 
energijo, a bolj produktiven), 
da je lani v začetku decem

bra, ko snega ni in ni hotelo 
biti, snežil po črnjanskem 
smučišču. Za idealne pogoje 
tekačev je ta isti Silvester 
Krajnc že pred leti naredil mo
torne sanke za rezanje tekaš
kih stez, na pol narejen pa ima 
že tudi teptalec snega, da bo 
Črna imela dva -  kajti ima tu
di dve smučišči. Poleg tistega 
nad centrom imajo tudi eno 
izmed najlepših slovenskih 
smučišč, pridelano z lastnimi 
rokami, z začetki v letu 1976. 
Je v Topli, na senčni strani, 
na drugi strani pa osončena 
Peca! Prvenstva, ki jih dobi 
Črna v organizacijo vsako leto 
kar nekaj, so lahko še aprila. 
Vsa so lahko, razen moškega 
smuka, na progi s 1620 m do 
950 m nad morjem. Črnjani 
imajo z njim še velike načrte: 
(upajmo le, da ne bodo pri
šli v navzkriž z naravovarstve
nimi prizadevanji!) zamenjati 
vlečnico, karavlo preurediti v 
dom za prenočevanje smučar
jev, ki bi tam trenirali -  skrat
ka -  narediti poligon, na ka
terem bi lahko trenirali doma
či smučarji in tudi vsi drugi 
klubi. To bi dajalo denar. Do
ma bi zadržalo tistega, ki ga 
zdaj ne nosijo v Avstrijo le tu
ristični smučarji, ampak tudi 
smučarski klubi, če hočejo tre
nirati, žal trenutno tudi črnja- 
nski.

Kljub majhnemu malodušju, 
ki ga je bilo na tiskovni kon
ferenci, na kateri so v začet
ku decembra lani predstavili 
Krajnčev snežni top (na foto
grafiji), mogoče razbrati iz be
sed funkcionarjev črnjanske- 
ga smučarskega kluba, znajo 
ti ljudje vendarle tudi iz Tople 
narediti to, kar želijo. Ti ljudje 
v Črni že... za nove Katjuše, 
Mitje in Tadeje.

Tudi to je prihodnost Črne, 
v časih, kakršnikoli že bodo!

H. Merkač

POPRAVEK ZA KOROŠKI FUŽINAR
V Koroškem fužinarju -  št. 2/91 je na strani 7 v predzad

njem odstavku -  3. kolona zapisano naslednje... »če sodimo 
po tem, da z ravenske gimnazije že dolgo ni bil kdo sprejet na 
medicino, je možno reci, da je z našimi šolami nekaj narobe. 
Toda pri tem je treba poudariti, da so se vsi kadri na naših 
šolah izobraževali v centrih, pod enakimi pogoji kot vsi drugi!«

Ta trditev je zelo neodgovorna in žaljiva za Gimnazijo Ravne 
na Koroškem in za celotni profesorski zbor te šole. To pome
ni, da podpredsednik izvršnega sveta g. Marjan Berložnik ne 
pozna situacije, ali pa, da je novinarka g. Helena Merkač izja
vo g. Berložnika netočno povzela.

To trditev zanikamo z naslednjimi podatki.
Na medicini (splošna in stomatološka smer) so vpisani na

slednji naši diplomanti:

I. letnik:
1. Brezovnik Breda (Radlje)
2. Čampa Bojana (Mežica)
3. Ladžič Nikola (Dravograd)
4. Ovnič Stanislav (Sl. Gradec)

II. letnik:
1. Kerbev Mateja (Ravne)
2. Jandl Mateja (Sl. Gradec)
3. Markovič Jasmina (Mežica)
4. Potočnik Iztok (Ravne)
5. Šteharnik Tadej (Ravne)
6. Tretjak Tine (Sl. Gradec)
III. letnik:
1. Simetinger Gabrijela (Črna)
2. Božikov Jelena (Ravne)
3. Gorjanc Jurij (Prevalje)
4. Vranič Andrej (Sl. Gradec)
5. Mihelič Petra (Dravograd)
IV. letnik:
1. Gorjanc Matic (Prevalje)
2. Kadiš Peter (Otiški vrh)
3. Krištof Alenka (Mežica)
4. Bukovec Mateja (Ravne)
5. Vesel Samo (Sl. Gradec)
6. Serušnik Stanislav (Sl. Gradec)
7. Kotnik Lucija (Ravne).
Za višje letnike in absolvente bi prav tako lahko navedli ime

na in priimke.
11.12.1991 je zaključila študij Mateja Gorjanc z Raven na 

Koroškem. 13.12.1991 pa so za uspešne študijske rezultate 
prejeli spominske diplome prof. Janeza Plečnika trije študentje 
medicine. Od teh treh sta dva naša nekdanja diplomanta, in 
to Matic Gorjanc in Peter Kadiš.

Vsem iskreno čestitamo.
Zelo lahko je s takimi nesmiselnimi trditvami rušiti dobro 

ime šole in njenih profesorjev. Vedeti moramo, da si je Gim
nazija Ravne skupaj s svojimi absolventi vse od 1945. leta s 
trdim delom ustvarjala svoj renome doma in v Sloveniji.

Veliko nekdanjih dijakov pa je poneslo njeno ime v širni 
svet. Ne zdi se nam prav, da ga s takimi trditvami, ki niso pod
prte z argumenti, nekateri neopravičeno rušijo.

Pa še to. Gimnazija Ravne je bila novembra 1991 na novo 
verificirana. Verifikacijska komisija Ministrstva za šolstvo in 
šport Republike Slovenije je šoli izdala verifikacijsko odločbo 
brez kakršnekoli pripombe. To pomeni, da ima gimnazija vse 
kadre zasedene po predpisih in da je tudi dobro opremljena.

Vljudno vas prosimo, da prej navedene vrstice objavite v na
slednji številki Informativnega fužinarja, saj je do izida nasled
nje številke Koroškega fužinarja še zelo daleč.

V.d. ravnatelja Gimnazije 
Ravne na Koroškem 

Tone Golčer, prof.
Kot avtorica članka dodajam, da je g. Berložnik v pogovoru 

poudaril, da sporna izjava ni preverjena, torej za zapisano ni 
odgovoren.

G. Berložniku in profesorskemu zboru Gimnazije Ravne se za 
napako opravičujem.

Helena Merkač
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KULTURA I
LJUDSKA NOŠA 

PRI ZILI
Od 6. do 14. decembra je 

bila v Likovnem salonu na Ra
vnah razstava Ljudska noša 
pri Zili, ki jo je omogočila Kr
ščanska kulturna zveza iz Ce
lovca. Dokumentarno bogato 
in likovno-estetsko skrbno 
urejeno razstavo sta pripravili 
etnologinja dr. Marija Makaro
vič in akademska slikarka Ja
na Dolenc. Razstavljeno gradi
vo, ki sta ga avtorici zbrali med 
večletnim raziskovalnim de
lom v najzahodnejši slovenski 
pokrajini, zdaj že močno po
nemčeni, je podlaga za knji
go, ki je izšla v slovenskem 
in nemškem jeziku.

Podobne raziskave bi bile 
potrebne tudi pri nas, saj sta
ri običaji in navade povsod 
nezadržno izumirajo.

RAZSTAVA 
ŠTUHCA IN 

ČOBALA
Od 20. do 28. decembra 

sta na Ravnah razstavljala 
akademski kipar Vojko Štuhec 
in akademski slikar Bogdan 
Čobal iz Maribora.

Štuhec je razstavil manjše 
glinaste plastike na temo junij
ska vojna v Sloveniji. S svojo 
umetnostjo se je odzval na 
dogajanje v svojem okolju in 
času, vendar ni ostal zgolj pri 
dokumentarnosti. Ta je le po
dlaga za prvobiten umetniški 
izraz in protest proti nasilju, 
ki doseže vrhunec v skupini 
Štirje jezdeci apokalipse.

Razstavljena kiparska dela 
imenitno dopolnjujejo slike 
Bogdana Čobala. Vsebinsko 
so ubrane enako kot kipi (ci
klus Ples Aresa -  boga voj
ne), vendar z abstraktnostjo 
oblike in s toplino barv gledal
ca sproščajo in ga vračajo na 
pot življenjskega optimizma.

PIBERNIK IN 
KOVIČ O 

BALANTIČU
V sredo, 18. decembra, je 

bila v Koroški osrednji knjiž
nici na Ravnah Beseda o Fra
ncetu Balantiču. O njegovem 
življenju in delu sta govorila 
pesnika Kajetan Kovič in Fran
ce Pibernik.

Kovič, glavni urednik Držav
ne založbe Slovenije, je govo
ril o dosedanjih prizadevanjih 
te založbe, da bi domači jav
nosti približala do nedavna za
molčanega pesnika, ki je zgo
rel kot domobranec v boju s

partizani in bil zato prepove
dan, čeprav njegova poezija 
ni politična, temveč, nasprot
no, prvinska v izrazu in vsebi
ni. Zato je kljub prepovedi pre
živela štiri gluha desetletja in 
zato se je raziskovalno delo 
Francetu Piberniku letos bo
gato obrestovalo. Državna za
ložba mu je namreč (potem ko 
je bila že leta 1966 izdana 
knjiga Balantičevih pesmi uni
čena, leta 1984 pa so pesmi 
vendarle izšle) omogočila zna
nstveno izdajo dela z naslo
vom Temni zaliv Franceta Ba
lantiča.

ZAPRTA VRATA 
V TITOVEM DOMU

V petek, 20. decembra, je v 
Titovem domu na Ravnah go
stovalo Eksperimentalno gle
dališče F iz Celja z delom J.P. 
Sartra Zaprta vrata.

Predstavo literarno kvalitet
nega, gledališko in filozofsko 
pa dokaj težavnega dela, je

Balting, H.. Slika in njeno občinst
vo v srednjem veku. Ljubljana, 
1991. (Studia Humanitatis) 
Berger, K.: Sigmund Freud Ver- 
gevvaltigung der Seele. 4. Aufl. -  
Berneck, 1991. (Leben-Werk-Wir- 
kung)
Bizjak, F.: Kajakaški vodnik. Ljub
ljana, 1991
Chevrolet Chronicle. Lincoln- 
vvood, 1991

organiziral Studio 90. Organi
zatorji so si postavili visok cilj 
-  razgibati kulturno življenje v 
Mežiški dolini. Kakor bi sodili 
po obupno nizkem številu gle
dalcev, jim doslej še ni uspelo 
prebiti nadvse trde in debele 
skorje nezainteresiranosti ko
roških kulturnih porabnikov. 
Upajmo, da se ne bodo utru
dili prej, da bodo dosegli svoj 
cilj.

MOZARTOVA 
200-LETNICA

V letu 1991 se je svetovna 
in tudi slovenska kulturna jav
nost poklonila Mozartu in 200- 
letnici njegove smrti. Njegove 
skladbe so peli številni zbori 
in igrali premnogi orkestri ter 
posamezniki. V Mežiški dolini 
so bili organizirani koncerti 
Mozartove glasbe za šolsko 
mladino, Glasbena šola Ravne 
je naštudirala program, ki ga 
je predstavila staršem svojih 
učencev v četrtek, 19. decem
bra, v učilnici stare šole. Kljub 
le Mozartovemu življenju pri
mernemu -  skromnemu kon
certnemu okolju se je  iz pred
stavitve skladb dalo slutiti, da 
jih je ustvaril umetniški genij.

Mojca Potočnik

Gerlič, I.: Osnove računalništva v 
izobraževanju. Maribor, 1991 
Glasser, W.: Dobra šola. Radovlji
ca, 1991
Goeck, R. Velika knjiga iger. Ljub
ljana, 1991
Great Cars of the 20th Centurv. 
New York, 1991
Grosser Atlas des Tierlebens. We- 
inheim, 1991
Hallvvass, E.: Mehr Erfolg m it gu-
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tem Deutsch. Muenchen, 1991 
Hubmann, F : Das K. & K. Photo- 
album. Wien, 1991 
Ilič—Tajler, B.: Kretanjem do od
brane. Pirot, 1991 
Klavora, V.: Plavi križ. Koper, 1991 
Kocbek, M.: Ustanavljanje podjetij 
v tujini. Ljubljana, 1991 
Kolenko, I.: FRED FRamevvork 
EDitor. Ljubljana, 1991. (Računal
niški priročniki)
Korošec, B.: Ekonomska presoja 
zavarovanja v poslovnem sistemu. 
Ljubljana, 1991
Kos, S.: Stalinistična revolucija na 
Slovenskem 1941-1945. 1. in 2. 
del. Rim, 1984; Buenos Aires, 
1991
KunsbGnamuš, O.: Sporazumeva
nje med željo, resnico in učinkom. 
Ljubljana, 1991. (Študije šolskega 
polja)
Litricin, V : Bolesti i nega pasa. 
Beograd, 1990
Lovrenc na Pohorju skozi stoletja 
(1091-1991). Lovrenc na Pohor- 
i u , 1991
McCormac, M.H.: Česar vas na 
harwardski poslovni šoli ne nauči
jo. Ljubljana, 1991 
Mozart, W .A: Pisma. Ljubljana, 
1991. (Zbirka Sledi)
Nikolič, M.-M.: Priručnik za PC, 
MS-Dos Chivvriter Lotus 1 -2 -3  
Ovsec, D.J.: Slovanska mitologija 
in verovanje. Ljubljana, 1991. (So- 
potja)
Parker, S.: Okostja. Murska Sobo
ta, 1991. (Svet okrog nas) 
Pavčnik, M : Argumentacija v pra
vu. Ljubljana, 1991 
Plut, D.: Entropijska zanka. Radov
ljica, 1991
Ramovš, J.: Slovenska sociala 
med včeraj in jutri. Ljubljana, 1991 
Romi na Slovenskem. Ljubljana, 
1991. (Razprave in gradivo; 25) 
Sadar, N.C.: Moški in ženske v 
prostem času. Ljubljana, 1991. 
(Družboslovje; 1/1991)
Slovenska pot v globalno ekono
mijo, pogledi iz evropske perspek
tive. trs t; Gorica; Čedad, 1991 
Stanovanjski zakon s komentar
jem. Ljubljana, 1991. (Nova slo
venska zakonodaja)
Stopar, I.: Med Prekmurjem in po
rečjem Dravinje. Ljubljana, 1991. 
(Grajske stavbe v vzhodni Slove
niji; 2)
Sturm-Schnabl, K.: Korespon
denca Frana Miklošiča z južnimi 
Slovani. Maribor, 1991 
Šutej, M : Jedrilicom oko Cape 
Horna. Zagreb, 1991 
Turk, Z.: Uvod v objektivno orien
tirano programiranje in jezik 
C +  + .  Ljubljana, 1991. (Računal
niška obzorja)
Vera gore premika. Ljubljana, 
1991. (Na meji resničnega) 
VVallace, R.: th e  World of Rem
brandt 1606-1669). Amsterdam, 
1991 ,
Za univerzitetno izobraževanje 
učiteljev. Ljubljana, 1991

Nove knjige v
domoznanskem
oddelku
Apovnik, P. L. Karničar: VVoerter- 
buch der Rechts und VVirtschafts- 
sprache / Slovar pravnega in eko
nomskega jezika. Celovec, 1989 
Karničar, L.: Der O bir-D ialekt in 
Kaernten. Wien, 1990 
Kropej, H.: Poslikane panjske kon
čnice. Celovec, 1991 
Lipuš, F.: Srčne pege. Celovec; 
Salzburg, 1991
Oman, V.: Spomeniki ali zadrževa
nje minljivosti. Celovec; Wien, 
1991
Ošlak, V.: Saj ni bilo nikoli druga
če. V Celovcu, 1991 
Rauter, F.: Kot zemljo orje Bog 
srce. Celovec; Dunaj, 1991. (Eller- 
jeva edicija; 9)

Izbor: Darja Molnar

NOVE KNJIGE V KOROŠKI 
OSREDNJI KNJIŽNICI

ABC pouk o človekovih pravicah. 
Ljubljana, 1991
Bajič, Z.: O fudbalu i pravilima 
igre Beograd, 1990 
Bartolič, L.: Strojarski rječnik 
energetskog strojarstva i osnova 
strojarstva. Zagreb, 1991

Dzhus, A.M.: Krila ZSSR sodobna 
sovjetska vojaška letala. Ljubljana,

Florjančič, J.-J. Jesenko-B. Boš- 
tar: Izgradnja informacijskega sis
tema kadrovske dejavnosti v po
djetju. Kranj, 1991

Metod Keber, Janez Gradišnik, Zoran Triglav igrajo na Mozar
tovem večeru
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REKREACIJA IN ŠPORT
ALPSKO 

SMUČANJE
Sezona 1991/92 se za naše 

najboljše smučarje in smučar
ke, ki v tekmah svetovnega 
pokala prvič nastopajo pod 
slovensko zastavo, ni pričela 
najbolj uspešno. Mitja Kunc 
na ameriški turneji, kjer so bi
le uvodne tekme za točke 
svetovnega pokala, ni pokazal 
prave forme. Prvih 8 točk si 
je  prismučal šele 15. decem
bra lani v Alta Badiji, ko je na 
drugem veleslalomu za SP os
vojil 23. mesto. Dan pred tem 
je naš reprezentant štartal na 
tekmi veleslaloma za evropski 
pokal v Canazeiu v Italiji in bil 
v močni konkurenci soliden 
deveti.

Na dveh slalomih za SP v 
Lechu v Avstriji je Katjuša Pu
šnik uspešno izpeljala dva sla
loma. Na prvem je osvojila 21. 
mesto. Na drugem slalomu je 
bila 23. V dveh dneh si je pri- 
smučala prvih 18 točk v sezo
ni. V slalomu za evropski po
kal v Berchtesgadnu v Nem
čiji je bila Pušnikova 5. Na ve
leslalomu za SP v Santa Cata- 
rini je bila 24.

Na veleslalomu FIS na Mo- 
krinah na avstrijskem Koroš
kem je med 110 tekmovalci 
iz 13 držav Mežičan Primož 
Pustoslemšek osvojil 28. me
sto. Svoj ognjeni krst na tek
mah FIS sta prestala tudi fu- 
žinarjeva tekmovalca Evgen 
Veselko in Igor Zagernik, sle
dnji je nastopil prvič, leto dni 
po poškodbi.

SMUČARSKI 
SKOKI

Ravenčan Jože Zagernik se 
lepo uveljavlja v mladinski dr
žavni reprezentanci. Nase je 
predvsem opozoril na dveh 
preglednih tekmah oz. tekmah 
za pokal cockte za starejše 
mladince v Planici, ki sta bili
7. in 15. decembra lani. Na 
prvi tekmi se je med 50 tek
movalci na 70-metrski skakal
nici uvrstil na 8. mesto, že čez 
teden dni pa je bil 6. Ta tek
ma je bila na 90-metrski ska
kalnici, Zagernik pa je skočil
88,5 in 89,5 m. V tekmi čla
nov na isti skakalnici je priča
kovano zmagal Franci Petek, 
naš Zagernik pa je bil 10. s 
skokom 79 in 87 m.

ODBOJKA
Čeprav so odbojkarji Fuži- 

narja zadnjo tekmo jesenske
ga dela prvenstva izgubili v 
Mariboru proti Viledi s 3 : 1,

so kljub temu pristali na solid
nem 4. mestu. Tako so prvi 
del prvenstva zaključili z dve
ma zmagama in štirimi porazi. 
Toda dve koli so v slovenski 
super ligi odigrali že decem
bra iz spomladanskega ciklu
sa. V prvi tekmi 15. decem
bra lani so naši odbojkarji sla
vili zmago s 3 : 2 v Sl. Bistrici 
proti Granitu/Preskrbi, v drugi 
tekmi pa so izgubili proti Pi
onirju iz Novega mesta s 0:3.

V enotni slovenski ligi za 
ženske so si naslov jesenskih 
prvakinj priigrale odbojkarice 
Krima iz Ljubljane. Kolo pred 
koncem so bile Prevaljčanke 
s petimi zmagami uvrščene 
na 6. mesto, odbojkarice Mi
slinje in Mežice pa so bile 7. 
oz. 8. med enajstimi ekipami.

PLAVANJE
Na mednarodnem mitingu 

za veliko nagrado Mc Donald- 
sa v Gradcu se je zbralo oko
li 370 plavalcev in plavalk, 
med njimi tudi majhno zastop
stvo ravenskega kluba. Naši 
so se med vrstniki iz Avstrije, 
Madžarske in Slovenije izka
zali z dobrimi uvrstitvami. Tek
movanje je potekalo le na 
krajših progah do 100 m. V 
kategoriji letnikov 1976/77 so 
prva mesta osvojili Miha Hri
bernik v hrbtnem, Peter Nag
lič v delfinovem in Sonja Pro
senc v prsnem slogu. Poleg 
tega so se na tretja mesta 
uvrstili: Hribernik na 100 m 
kravl. Naglič na 100 m prsno 
in Cejeva na 100 m delfin. 
Med letniki 1978/79 je bil Bo
rut Dežman 1. na 100 m hrbt
no in 5. na 100 m kravl. In še 
letniki 1980/81, kjer se je v 
dveh nastopih izkazal Matjaž 
Cepelnik, ki je osvojil dve prvi 
mesti na 100 m kravl in 100 m 
prsno. V tej disciplini je Matjaž 
plaval nov slovenski rekord za 
mlajše pionirje in dosegel čas 
1:19.69. V isti starostni kate
goriji je bil Goran Brvar 4. na 
100 m delfin. Po končanem 
tekmovanju so najboljši prejeli 
posebne pokale in denarne 
nagrade. Od fužinarjevih pla
valcev so jih prejeli Cepelnik, 
Dežman, Hribernik in Naglič.

V Zalaegerszegu na Mad
žarskem so sočasno nastopili 
fužinarjevi mlajši pionirji. Z uvr
stitvami od 2. do 5. mesta so 
Anja Srebotnik, Špela Fras in 
Miha Tisovnik zadovoljili priča
kovanja trenerja našega klu
ba. Iz Slovenije so nastopili 
še plavalci in plavalke Triglava 
iz Kranja.

Plavalci Fužinarja so se 7. 
decembra lani udeležili tradi
cionalnega memoriala Spele 
Reboij v Kranju. To tekmova
nje je obenem služilo kot pr
vo kolo slovenskega pokala,

v finale med prvih osem naj
boljših pa so se uvrstili nasle
dnji fužinarjevi plavalci: Matija 
Medvešek je bil 5. na 200 m 
prsno. Rok Dolinšek 6. na 100 
m delfin, Peter Naglič 4. na 
400 m mešano in 7. na 100 m 
delfin ter Miha Hribernik, ki je 
bil 6. na 100 m hrbtno.

NAMIZNI TENIS
Na prvem državnem turnirju 

TOP 10 za pionirje v Preserju 
pri Ljubljani decembra lani je 
Ravenčan Andrej Bač, varova
nec trenerja Andreja Vrečiča, 
osvojil 1. mesto. V svoji, prvi 
skupini, je izgubil le tekmo z 
Radeljčanom Petrom. Turnir 
je  bil prvi od treh izbirnih, po 
katerih bodo po državnem pr
venstvu sestavili reprezentan
co za nastop na evropskem 
prvenstvu za mladino in pio
nirje.

KEGLJANJE
Moška Ekipa Fužinarja je 

sklenila jesenski del prvenstva 
v I. slovenski ligi brez poraza 
in tako premočno osvojila na
slov jesenskega prvaka. Naša 
kegljaška vrsta je bila premo
čan nasprotnik vsem ekipam. 
Tako doma kot v gosteh so 
Ravenčani dosegali odlične 
rezultate in tekmece prema
govali z visoko razliko v podr
tih kegljih. V zadnjih treh ko
lih sta predvsem pomembni 
odmevni zmagi na dveh tujih 
kegljiščih -  v Medvodah in v 
Trbovljah, kjer le redkokateri 
ekipi uspe premagati ekipi Hi
dra oz. Rudarja. Tako so keg
ljači Fužinarja nanizali kar de
vet zmag zapored in po pr
vem delu prvenstva premoč
no vodijo z 18. točkami. Dru
gi so kegljači Žalca z 12 toč
kami, tretja pa Ljubljana SCT 
z 10 točkami itd. Za lanski 
uspeh naše moške ekipe so 
zaslužni prav vsi fužinarjevi ke
gljači, posebej pa je s kako
vostnimi nastopi izstopal Silvo 
Belaj, ki je tudi izbran v ožji 
krog kandidatov za slovensko 
državno reprezentanco.

Uspešno so polsezono za
ključile tudi kegljavke Fužinar
ja, ki so prav tako osvojile na
slov jesenskih prvakinj pred 
drugo ekipo EMO Celje ter 
Slovenj Gradcem in Korota
nom. Ravenčanke so izgubile 
le dve srečanji, in to v Celju 
in v zadnjem kolu v Trbovljah. 
Kljub dvema neuspehoma je 
naša ženska ekipa, podobno 
kot moški, najresnejši kandi
dat, da prihodnjo sezono na
stopa v višji »AS« ligi.

Kegljavke Slovenj Gradca in 
Korotana so prvenstvo v 1.
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slovenski ligi sklenile na mes
tih od 3. do 6., obe ekipi pa 
sta zbrali po 10 točk. Prvens
tvo v republiških ligah se bo 
nadaljevalo 25. januarja.

KOŠARKA
Trem zmagam v šestih ko

lih prvenstva v območni slo
venski ligi in trem porazom 
so košarkarji Koroške v nada
ljevanju dodali še tri nove 
zmage. Zapovrstjo so od sed
mega do devetega kola v do
mači dvorani premagali Rad
gono s 86 : 81, Jelšo Šmarje 
82 : 78 in Kungoto 88 :84. V 
zadnji tekmi decembra lani so 
doma igrali proti Staršem, ko
lo prej pa so v Mariboru izgu
bili proti ekipi Bistro Petelin s 
87 : 80. Košarkarji Koroške 
Lužnik, Rihter, Enci, Gumpot, 
Tratnik, Slemnik in drugi se v 
drugem delu prvenstva želijo 
predvsem obdržati v vrhu lest
vice na 2. oz. 3. mestu.

Ivo Mlakar

O P O ZO R ILO

Črnjani so v članku Negoto
va prihodnost športnih in kul
turnih objektov v občini Ravne 
(Koroški fužinar št. 2/1992) 
ugotovili za svoj kraj v statis
tičnem delu vrsto netočnosti. 
Zaradi pomanjkanja prostora 
v tej številki bomo popravek 
objavili v februarski.

Urednik

O P R A V I Č I L O

Podpisani Anton Fajmut iz
javljam, da so besede, ki sem 
jih izrekel v pogovoru z g. 
Adolfom Petričem in se nana
šajo na g. Sonjo Slemnik in g. 
Darinko Biškup, neresnične. 
Omenjenima gospema se op
ravičujem.

Anton Fajmut

Z A H V A L I

Ob odhodu v pokoj se is
kreno zahvaljujem vsem sode
lavcem in vodstvu v obdelavi 
Industrijskih nožev za lepo da
rilo. Želim jim veliko delovnih 
uspehov, medsebojnih dobrih 
odnosov ter osebne sreče v 
krogu družine.

Ivan Kotnik VII.

Sodelavcem v Orodjarni se 
iskreno zahvaljujem za lepo 
darilo, ki so mi ga poklonili 
ob odhodu v pokoj. Želim jim 
veliko uspehov v prihodnje.

Jožica Koletnik
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KADROVSKA GIBANJA
Zaposlenost se je  v decembru 

precej zmanjšala na račun ponov
nega dokupa let in odpravr.im de
lavcem. Nekaj delavcev si še ure
ja  dokup let, tako da bo število 
4541 zaposlenih še manjše.

Delovno razmerje 
so sklenili

UPRAVA—KADRI IN ORGANI
ZACIJA

Zorčič Saša in Javornik Neven
ka, dipl. inženirki metalurgije, obe 
pripravnici (iz šole).

Delovno razmerje 
je prenehalo

MET ALURGIJA—JEKLARNA
Andrič Svetislav, Kerič Fadil, Ve- 

ronig Avgust, talilci -  upokojeni 
(z dokupom let), Ferk Darko II., 
Klinc Anton, talilca, Todorovič Mi
lan, žerjavovodja -  sporazumno
(z odpravnino) 

METALUr-
NA

RGIJA-JEKLOLIVAR

ENER-

Hažič Josip, čistilec metalurš
kih izdelkov -  invalidsko upoko
jen, Gunter Norbert, delovodja, 
Hovnik Alojz, livar III, Knez Maks, 
vodja oddelka, Krebs Peter, stro
kovni delavec III, Ledinek Ivan, 
prodajni inženir III -  upokojeni (z 
dokupom let), Djokič Milan, brusi
lec, Rose Tomaž, livar -  spora
zumno (z odpravnino).

MET ALURGIJA-VALJARNA IN 
JEKLOVLEK 

Naglič Mirko, delovodja, Podr- 
žan Peter, skladiščnik I -  upo
kojeni (z dokupom let), Cvjeti- 
novič Radoslav, kontrolor, Cu- 
furovič Muhamed, Medič Milovan, 
Pavlovič Stojadin, Stojanovič 
Momčilo, žerjavovodje, Mirosla- 
vljevič Dušan, adjuster metalurš
kih izdelkov, Simič Živko, valja
vec -  sporazumno (z odpravnino). 

METALURGIJA-KOVACNICA 
Kočnik Uroš, metalurški tehnik- 

pripravnik -  služenje vojaškega 
roka, Markovič Vinko, Tominec Lu
dvik, pomočnika kovača, Karpač 
Egon, ključavničar I -  upokojeni 
(z dokupom let). 

METALURGIJA-RRK 
Hercog Jožica, Ikovic Terezija, 

laborantki, Strnad Vitold, skladiš
čnik I, Krivec Franjo, organizator 
dela, strokovni delavec Tl -  upo
kojeni (z dokupom let), Zajamsek 
Drago, kontrolor -  sporazumno 
(z odpravnino).

METALURGIJA-KOMERCIA-
LA

Spasojevič Pero, pomožni de
lavec -  sporazumno. 

METALURGIJA-TRANSPORT
Buhvald Pavel, pomožni dela

vec, Žganec Ivan, voznik -  upo
kojena (z dokupom let). 

PREDELAVA -  STROJI 
Mezner Adolf, pomožni delavec, 

umrl, Plazi Ignac, vzdrževalec oro
dja, Ždovc Damjan, pleskar I -  in
validsko upokojena, Ferk Franc III, 
ključavničar, Trebovc Ernest, sku- 
pmovodja -  upokojena (z doku
pom let).

PREDELAVA -  NOŽI 
Kramer Ivan, vodja oddelka -  

upokojen (z dokupom let), Hart
man Branko, brusilec -  sporazum
no (z odpravnino).

PREDELAVA -  TSD 
Slekovec Niko, ključavničar -  

sporazumno (z odpravnino). Oreš
nik Franc, delovodja upokojen 
(dokup let).

PREDELAVA -  KK
Obreza Vladimir, kontrolor -  

sporazumno (z odpravnino).
TEHNIŠKI SEKTOR -  El 

GETIKA
Pečnik Mirko, pomočnik klju

čavničarja, Pogorevčnik Jože, 
strojnik II -  upokojena (z doku
pom let).

TEHNIŠKI SEKTOR -  ETS
Vetrih Srečko, elektrikar-elek- 

tronik, potek pripravništva.
TEHNIŠKI SEKTOR -  SGV
Libnik Peter, zidar II, invalidsko 

upokojen.
ŠTABNE SLUŽBE -  PRAVO
Gostenčnik Fanika, administra

torka II -  upokojena (z dokupom 
let).

ADOLF MEZNER 
1940-1991

Kot da bi se dogajalo vče
raj, ga vidim, kako je vstopil v 
delavnico s svojim hudomuš
nim nasmehom, se nagnil k 
meni in mi počasi razložil: 
ta rezkar zbrusite na to me
ro, tega naredite tako.

Potem je postal, pogledal na 
uro in kar čakal, da sem ga 
vprašal še kaj drugega. In če 
sva imela čas, sva se pogovar
jala, kako je preživel nedeljo, 
kateri nogometni klub je zma
gal, kam bo šel popoldne po
magat, velikokrat pa je ostal 
tako in tako kar na svojem 
delovnem mestu tudi še po 
drugi uri.

Kdaj je že bilo to. Sredi top
lega poletja julija je naredil 
svoj zadnji šiht.

Takrat nam ga je bolezen 
iztrgala iz delovne sredine, a 
nekako nismo mogli verjeti, da 
je tako resno. Pričakovali smo, 
da se bo zdaj vrnil, pa so mi
nili meseci in namesto vrnitve 
nas je dočakala vest o njego
vi smrti.

Če za koga, potem zanj še 
kako velja tisti stavek, ko re
čemo, temu je železarna po
stala drugi dom. Imeli smo ga 
za dobrega delavca, ki je brez 
godrnjanja ostal na svojem de
lovnem mestu več kot osem 
ur, ki je prišel na delo tudi v 
soboto in nedeljo.

Tudi izven železarne je veljal 
za marljivega, mnogo je hiš, 
kjer je v njihovih zidovih tudi

njegov delež, v njegovi vedno 
vzorno urejeni garsonjeri na 
Javorniku ste ga bolj težko na
šli.

Vsaka smrt je boleča in'he- 
razumljiva, tudi njegova. Ko se 
poslavljamo od njega, je prav, 
da vsak zase v sebi obnovimo 
delček njegovega življenja, 
kot ga pač poznamo. Tako bo 
v naših spominih živel še na
prej, tako dolgo, kot bodo ti 
spomini živeli.

Njegova življenjska pot se je 
začela 15. maja 1940. Hitro je 
izgubil mater in že zgodaj, v 
samem otroštvu, je moral po
prijeti za delo. 1956. leta se je 
zaposlil v železarni kot vzdr
ževalec orodja v oddelku bru- 
silnice, pozneje, 1962, po od- 
služenju vojaščine pa je nada
ljeval z delom kot pomožni de
lavec na naših velikih rezkal- 
nih strojih, kjer je skrbel za 
dostavo orodja, pritrjevanje iz

delkov, transport in podobno. 
Njegovo delo ni bilo tehnično 
zahtevno, bil pa je nepogre
šljiv v tem smislu, da so lahko 
drugi nemoteno delali.

Nemogoče je v teh kratkih 
stavkih orisati njegovo življenj
sko pot, se spomniti vsega, 
kar bi bilo potrebno. Vemo, 
da je bil vesel človek, da je 
rad imel šport, da je bil rad v 
družbi in da je bil priden kot 
mravlja. Ne vemo pa toliko 
drugega, kar je nosil v sebi in 
sedaj odnaša s seboj v svoj 
prerani grob.

Izgubili smo človeka, ki te 
mu svetu zapušča mnogo do
brih del in ker se mu za časa 
življenja nismo znali zahvaliti, 
se mu zahvalimo vsaj zdaj. 
Hvala za vse in počivaj v miru.

Iskreno sožalje vsem sorod
nikom, znancem, prijateljem v 
svojem in v imenu Svobodne
ga sindikata Stroji.

Z A H V A L E
Ob boleči izgubi drage mame, 

babice in prababice
MARIJE TOPLER

se iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem, znan
cem in sodelavcem, ki ste nam 
v težkih trenutkih pomagali, 
darovali cvetje in sveče, jo 
pospremili na njeni zadnji poti 
ali kakorkoli počastili njen 
spomin.

Posebej hvala vsem ses
tram in drugemu osebju v do
mu starostnikov Črneče za nji
hov trud in pomoč.

Hvala gospodu kaplanu za 
opravljeni obred ter tolažilne 
besede ob slovesu, kakor tudi 
pevcem DU upokojencev Pre
valje.

Vsi njeni

Ob boleči izgubi
ALOJZA HORJAKA

se zahvaljujemo zdravnikom 
in sestram zdravstvenega do
ma Ravne na Koroškem in bol
nišnice Slovenj Gradec, ki so 
mu tako prijazno pomagali, 
kadar jih je potreboval. Hvala 
gospodu Borisu Florjančiču za 
poslovilni govor, borcem NOV 
za častno stražo, spremstvo 
in organizacijo pogrebne sve
čanosti. Hvala sorodnikom, 
prijateljem, sosedom in znan
cem za podarjene sveče in 
cvetje in za darila Koroškemu 
domu starostnikov Črneče ter 
vsem, ki ste se kljub mrazu 
v tako velikem številu prišli od 
blizu in daleč poklonit njego
vemu spominu in delu in ga 
spremljali na njegovi zadnji 
poti. Zahvaljujemo se vsem, 
ki ste nam ustno ali pisno iz
rekli sožalje.

Soproga Vera, Andrej, 
Ženka, brat Pepi in 

sestra Anka z družinami

Ob prerani izgubi našega 
brata in strica

ADOLFA MEZNERJA
se zahvaljujemo za skrb in 
lajšanje bolečin zdravnikom 
in osebju internega oddelka 
bolnišnice Slovenj Gradec.

Hvala prijateljem, sorodni
kom in znancem. Gospodu 
župniku za opravljeni obred, 
govorniku za besede ob slove
su in godbi na pihala Železar
ne Ravne.

Vsi njegovi

Ob nenadni in boleči izgubi 
našega

NOVA PETROVIČA
se iskreno zahvaljujemo vsem, 
ki ste nam v težkih trenutkih 
pomagali, ga v tako velikem 
številu pospremili na njegovi 
zadnji poti k počitku, darovali 
cvetje ali kakorkoli drugače 
počastili njegov spomin in 
nam izrazili sožalje.

Posebno zahvalo izrekamo 
sodelavcem iz Jeklolivarne-či- 
stilnice, govorniku Marjanu Je
lenu, Pihalnemu orkestru ra
venskih železarjev in sindikatu 
Neodvisnost.

Njegovi najdražji

Ob boleči izgubi moža 
in očeta

JANEZA GRNJAKA
se iskreno zahvaljujemo vsem 
sodelavcem, sorodnikom in 
prijateljem za darovano cvet
je, denarno pomoč, tolažilne 
besede in vsem, ki ste ga pos
premili na njegovi zadnji poti.

Posebej hvala zdravnikom 
Koroškega zdravstvenega do
ma Ravne na Koroškem in 
Prevalje ter dr. Puhrovi v Splo
šni bolnici Slovenj Gradec.

Žena Gustika, hčerka 
Tatjana in sin Janko
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Iz domačih in tujih 
revij

HVALNICA 
MEŠČANOM

»Tretji svet zaupa teoriji, a 
je ne pozna, prvi svet pa teo
rijo pozna, a ji je zaupa.«

Pojavila se je domneva, da 
družbene strukture, ki temelji
jo na znanosti in tehniki, zares 
dobro delujejo samo v domo
vini teh dveh disciplin. Sicer 
je  namreč nerazumljivo, da 
npr. Sovjetska zveza, ki orga
nizira polete v vesolje, ni zmo
žna shraniti in porazdeliti svo
je žetve.

Korenine znanosti in tehni
ke segajo v italijanska mesta
12. stoletja. Če znamo odmis
liti žaljivi prizvok zmerljivke, v 
katero je marksizem ponižal 
besedo buržoazija (meščans
tvo), potem je bil meščan 12. 
stoletja rokodelec, ki se je v 
strogi disciplini naučil proizva
jati izdelke in krepostno živeti. 
Živel in deloval je v skladu z 
naslednjimi specifičnimi vre
dnotami:

-  stanovska čast

-  ponos na dobro oprav
ljeno delo

-  zavzetost za družino
-  spoštovanje mojstra
-  odgovornost za vajenca
-  izpolnjevanje politične 

dolžnosti do ceha in mesta.
Ta srednjeveški meščan, ki 

je v renesansi prišel na ob
last, je steber moderne za
hodne kulture. Znanost in te
hnika pa se do popolnosti lah
ko razvijeta le tam, kjer so se 
te meščanske vrednote ohra
nile, čeprav se je obrt medtem 
večinoma razvila v industrijo.

(Vir: Vilem Flusser, Stebri 
družbe, Naši razgledi št. 22/ 
1991)

VSAKDANJA SA- 
MOVPRAŠEVANJA 

MANAGERJEV
1. Kaj nam prinaša pri

hodnost? Kakšne spremem
be se obetajo v naši tehnolo
giji proizvodnje in v tehnologi
ji upravljanja? Kakšne bodo

spremembe na tržišču?
2. Ali smo v preteklosti do

segli uspeh? Ta analiza mora 
biti natančna in mora poveda
ti, kje smo naredili napako in 
kaj bi lahko bilo bolje.

3. Razmišljati moramo o 
alternativah v preteklosti. Kaj 
bi bilo bolje (slabše), če bi 
ukrenili tako ali tako? Samo 
na ta način bomo lahko ugi
bali, kakšna bo prihodnost.

4. Vsak dober manager bo 
vedno natančno analiziral, 
kakšen je njegov položaj na 
tržišču in kako si ga deli s 
konkurenco. Razumevanje 
konkurence in njenega ravna
nja je skoraj bistvena pot k 
uspehu (marketing).

5. Naposled gre za analizo 
razmerja med proizvodnjo in 
potrošnjo, za vprašanja tehno
logije in organizacije.

(Vir: B. Grabnar, Retorika 
1991)

NEPODJETNIŠKI 
SINDROM

Podjetništvo je določen vzo
rec obnašanja, ki se razvije 
kot psihološka struktura. Kaže 
se v zelo široki pahljači obna
šanja, od številnih idej tja do 
izrazitega individualnega var
čevanja. Podjetništvo se kot 
vzorec obnašanja lahko razvi
je samo, če so za to izpolnje
ni določeni sistemski pogoji. 
Znano je, da sta realsociali- 
zem in njegova samoupravna 
različica sistemsko onemogo
čila podjetništvo. Vsi temeljni 
elementi v makrosistemu, kot 
so družbena lastnina, nelegi
timnost bogatenja, egalitarno- 
vrednostna usmeritev, poma
njkanje konkurence, varnost 
delovnega mesta -  so onemo
gočali in dušili vsako podjet
ništvo.

Ker podjetništvo ni bilo mo
goče in dopustno, je to vpli
valo na povsem drugačno psi
hološko strukturo in drugačen 
vzorec obnašanja, kot je zna
čilen za tržne sisteme.

Prizadevanja za dobiček, re
zultat (Leistung) v vzorcu ob
našanja sploh ni bilo. Pritožbe 
delavcev nad dodatnim do
hodkom za inventivno dejav
nost: to je dokaz, da je psiho
loška matrika delavstva proti- 
podjetniško usmerjena. To po
meni, da v bistvu obstaja pro- 
tipodjetniški sindrom kot vred
nostna usmeritev. Tega proti- 
podjetniškega sindroma ni 
mogoče odpraviti, dokler ob
staja družbena lastnina. Po
djetništvo in družbena lastni
na ne gresta skupaj, ker druž
bena lastnina producira pose
ben konsistenten vzorec ob
našanja, ki nima ničesar skup
nega z vzorcem obnašanja, ki 
izvira iz zasebne lastnine. Pri 
zasebni lastnini ima odločitev, 
ki povzroča škodo, individual
ne posledice, ki se kažejo v

tem, da nosilec odločanja iz
gubi del lastnine ali kapitala. 
V družbeni lastnini se ta izgu
ba socializira oziroma poraz
deli na vse, predvsem pa na 
tiste, ki pri odločitvi niso sode
lovali.

Janez Jerovšek 
Manager, oktober 1990

REKLI SO

Gozdovi so pred civilizacijo, 
puščave pridejo za njo.

Chateaubriand

Če tiger pokaže zobe, še ne 
pomeni, da se smehlja.

Kitajski pregovor

Narava nam ni dala znanja, 
dala nam je seme zanj.

Seneka

Znanost ni sveta krava, zna
nost je delovni konj -  zato je 
ne gre malikovati, ampak jo je 
treba krmiti.

Aubrev Eben

Vse ljudi lahko imamo nekaj 
časa za norca, nekatere ljudi 
lahko imamo ves čas za nor
ca, ne moremo pa imeti vseh 
ljudi ves čas za norca.

Abraham Lincoln

Levo ne pomeni, da moraš 
bogatim vzeti rolls royce, tem
več da moraš vsakomur dati 
avtomobil.

F. Sagan

»Arbeit« (delo) je edina 
nemška beseda, ki je nepre
vedena prišla v korejščino.

Neznan

Izdaja Železarna Ravne kot 
mesečnik v nakladi 6000 iz
vodov. Ureja uredniški odbor: 
mag. Andreja Č ibron-Kodrin, 
Marijan Gerdej, Marjan Kolar, 
dr. Tone Pratnekar, Sonja 
Smolar, Maks Večko, Mirko 
Vošner. Uredništvo: glavni in 
odgovorni urednik Marjan Ko
lar, novinarki Helena Merkač 
in Mojca Potočnik, tajnica Jel

ka Jamšek.

Fotografije Mira Čepin

Tel. 21-131, urednik int. 
6753, novinarki 6304.

Tisk: Grafika Prevalje

Glasilo je po 7. točki 1. odst. 
člena Zakona o obdavčenju 
proizvodov in storitev v pro
metu (Uradni list SFRJ, št. 
33/72), prosto p lačila pro

metnega davka.


